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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo
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Газетныя 
кілеры

Час ад часу гартаючы дзяржаўныя газеты і 
праглядаючы дзяржаўнае тэлебачанне, я міжволі 
задаюся пытаннем: дзе навучаліся журналісты, 
што там працуюць? На журфаку БДУ? Ці ў нейкіх 
чалавеканенавісніцкіх спецшколах, дзе здавалі 
экзамены па спецыяльнасці «забойства словам»? Такое 
ўражанне, што некаторыя з іх узялі на сябе функцыі 
сумнавядомых сталінскіх троек, якія ў 1930-я гады 
ў пазасудовым парадку за пяць хвілін прыгаворвалі 
гэтак званых «ворагаў народа» да найвышэйшая меры. 
Прыгаворваюць і сёння. Не журналісты пайшлі, а 
пракуроры і кілеры па сумяшчальніцтве.

І першую пазіцыю ў рэйтынгу газетных кілераў 
упэўнена займае Андрэй Мукавозчык – сталы аўтар 
газеты «Беларусь сегодня». Кадр, які ў 1937-м абавязкова 
спатрэбіўся б – каля расстрэльных ям у Курапатах. 
Тагачасныя газетныя далакопы Бэндэ і Кучар – смаркачы 
ў параўнанні з ім. Мукавозчык у кожным нумары выяўляе 
ворагаў, чыніць паспешлівы самасуд і – ставіць да сценкі.

«Я слово «демократия» не произношу, а сплёвываю», 
– пагардліва прызнаецца ён і, нібы вядро з памыямі,
перакульвае на галовы чытачоў сваю «накіпелую» 
публіцыстыку, якая, нібы здыхляціна чарвякамі, 
ажно кішыць гэтак любымі сэрцу Мукавозчыка 
слоўцамі «мразота», «недоумок», «мразь без совести», 
«потенциальные полицаи» і г.д. Гэта – пра маладых 
журналістак «Нашай Нівы» («дурно пахнущей, загаженной 
нивы» ў Мукавозчыкавым разуменні). А заслужылі яны 
анафему ад ненавісніка дэмакратыі тым, што напісалі пра 
экскурсіі па месцах масавых пратэстаў у Мінску.

Далей Мукавозчыкава рука ад камп’ютарнай 
клавіятуры нервова цягнецца да ўяўнага нагана: 
«Нашаніўкі, случись война, станут первыми в рядах 
подстилок. Будут хрустеть шоколадными обёртками, 
ходить на службу за пайком и усердно тянуть ручку: 
«Яволь, фрау штутгартфюрер!».

Пасля «штутгартфюрера» (маецца на ўвазе Святлана 
Ціханоўская) газетны кілер лёгка ловіць у прыцэл увесь 
яе штаб. Франака Вячорку ён абзывае «прошаренным 
гебельсёнком», Рамана Пратасевіча параўноўвае з 
нарвежскім тэрарыстам Брэйвікам (які, нагадаю, 
уласнаручна расстраляў 84 чалавекі). «А что, у кого 
то есть сомнения, – распаляе сябе Мукавозчык, – что 
Ромочка стал бы стрелять очередями от пуза?» І – усіх 
«подстилок», «гебельсёнков» і брэйвікападобных з выразам 
праведнага гневу на твары падводзіць да ямы з жоўтым 
пясочкам: «Таких надо просто вбивать в землю – сразу, 
без раздумий и без соплей».

Калі гэта не заклік да расправы і самасуду, не 
распальванне варажнечы, то – што? І для чаго тады 
ў Крымінальным кодэксе існуе артыкул 130, які 
прадугледжвае суровае пакаранне за такія заклікі? Ды 
з’явіся нешта падобнае ў «Народнай Волі» ці згаданай ужо 
«Нашай Ніве» – аўтараў публікацый ды і рэдактараў тут 
жа пацягнулі б у суд.

Я не адвакат Ціханоўскай і Вячоркі, тым больш не 
фанат Пратасевіча, мяне проста абурае, што з народнай 
кішэні (у тым ліку з маёй) выплачваецца заробак і ганарар 
пісаку, які з паталагічнай упёртасцю сее варажнечу, 
абражае чалавечую годнасць і заклікае да фізічнага 
знішчэння (так!) нашых суайчыннікаў (у дадзеным 
выпадку мяне не цікавяць іх палітычныя погляды). 
Для такога «вбить в землю» чалавека – як дажджавога 
чарвяка на ходніку растаптаць.

Тыя самыя кілерскія прыёмы выкарыстоўвае ў сваіх 
пісаннях яшчэ адзін аўтар «СБ» – Вадзім Гігін (між іншым, 
кандыдат гістарычных навук). Заўзята выкрываючы 
калабарантаў, ён дапісаўся да таго, што назваў паважанага 
ў свеце дзеяча беларускай эміграцыі, гісторыка Янку 
Запрудніка… эсэсаўцам. Э-сэ-саў-цам! І павярнуўся ж 
язык ляпнуць такое пра падлетка (у 1941-м Запрудніку 
было ўсяго 15 гадоў)! Што ж, брахаць – не цэпам махаць. 
Але ж і брахня, каб у яе паверылі, павінна быць хоць 
трошкі праўдападобнай. А тут – проста высмактаны з 
пальца паклёп, поўная дыскваліфікацыя. У гісторыка, які 
не адрознівае Саюз беларускай моладзі ад падраздзяленняў 
СС, ВАК проста абавязаны адабраць кандыдацкае 
пасведчанне. Так калісьці, можа, і станецца, як ужо сталася 
з адным ганаровым доктарам Кіеўскага ўніверсітэта…

Сталінскія пагромшчыкі Бэндэ і Кучар жыўцом 
закопвалі ў зямлю Купалу і Коласа, называлі народных 
паэтаў «буржуазнымі нацдэмамі» і «нацыянал-
фашыстамі». А калі здох іх сухарукі гаспадар, бегалі 
па бібліятэках і патайком выразалі лёзамі з газетных 
падшывак свае пагромныя артыкулы.

Думаю, падобнай працэдурай праз пэўны час 
вымушаны будуць заняцца і розныя мукавозчыкі, 
гігіны, гладкія, церахі і іншыя, якія сёння, з’яўляючыся 
газетнымі кілерамі, руйнуюць людскія лёсы. Магчыма, 
яны ўжо цішком пачалі запасацца лёзамі. Толькі дарэмна 
ўсё гэта. Бо, як вядома, напісанага пяром не высечаш і 
тапаром. А тым больш не саскрабеш кітайскім танным 
аднаразовым лязом.

   РАдКОЎ                          РАдКОЎ

Мi ася СКО ЛЫ

Владимир АСТАПЕНКО, экс-посол: 
«Мы получаем любопытную информацию о том, что 

на самом деле происходит в коридорах власти в Беларуси»

Дмитрий Павличенко 
попал в реанимацию

Больше недели бывший командир Б а и 
воинской части 32  провел в одной из больниц 

Минска, куда попал с коронавирусом.
Напомним, что Дмитрий Павличенко – один из главных фигурантов гром-

ких дел об исчезновениях Юрия Захаренко, Виктора Гончара и Анатолия 
Красовского. Дмитрий Павличенко руководит Белорусской ассоциацией вете-
ранов подразделений специального назначения войск МВД «Честь», в последние 
годы вел не сильно публичный образ жизни. Однако во время массовых проте-
стов минувшего года был замечен не только на митинге в поддержку Лукашенко, 
но и среди его ближнего круга – фото Павличенко с пресс-секретарем Лукашенко 
Натальей Эйсмонт разлетелось по многим сайтам. Проходила информация, что 
Павличенко был одним из главных консультантов по разгону акций протеста 
и что не без его влияния случилась отставка министра внутренних дел Юрия 
Караева.

В свое время Дмитрий Павличенко перенес операцию на сердце, судя по всему, 
коронавирус для него не прошел без осложнений.

За предпоследние сутки в Беларуси было зарегистрировано 966 пациентов с 
COVID-19.

Врачи настоятельно рекомендуют делать прививки от коронавируса даже тем, 
кто уже переболел, а в Европе вводят специальный «ковидный паспорт» – сво-
бодно путешествовать без него в ближайшее время будет крайне затруднительно.

Как сообщает Минздрав Беларуси, уже более 656 тысяч человек получили пер-
вую дозу вакцины против COVID-19, из них более 358 тысяч прошли полный курс 
вакцинации.

Напомним, что в Беларуси сегодня можно привиться двумя вакцинами – 
китайской и российской.

Сергей КАЛЯКИН:
«Привился «Спутником»
Председатель Белорусской партии левых « праведливый 

мир» пару недель назад сделал прививку от коронавируса.
«Привился российской вакциной, -- рассказал Сергей Калякин «Народной 

Воле». – Хотя был выбор – можно было и китайской, но я выбрал «Спутник». 
Прививку делал в обычной районной поликлинике, всё прошло без проблем. Люди 
постепенно подходили, некоторые приходили без записи и интересовались, можно 
ли привиться. И им делали прививку сразу после осмотра терапевтом.

Впечатлений после прививки особенных не было – ни боли, ни неприятных 
ощущений.

Я коронавирусом официально не болел. Хотя, когда всё только начиналось, я 
приболел, и было впечатление, что как-то очень необычно болею. Но выздоровел, 
тесты на антитела не сдавал. Может, в легкой форме и перенес. Это тот случай, 
когда меньше знаешь – лучше спишь».

Павел КОЗЛОВСКИ :
«Коронавирус перенес 

на ногах»
По информации «Народной Воли», уже вторую прививку от коронавируса 

сделал и экс-министр обороны Беларуси генерал а л о ло .

Он тоже привился российским «Спутником».
Осенью минувшего года у Козловского коронавирусом заболела жена, она 

попала в госпиталь. А сам Павел Павлович на здоровье не жаловался и свой при-
вычный образ жизни практически не менял.

«Когда жену выписывали, мне тоже сделали тест на коронавирус, и он дал 
положительный результат, – рассказал Козловский «Народной Воле». – Я 
удивился, потому что чувствовал себя, как всегда. И запахи были на месте, и 
температуры не было. Вообще никаких симптомов! Врачи сказали, что я коро-
навирус перенес на ногах.

После прививки у меня не было никакого дискомфорта – ни после первой 
дозы, ни после второй. Разве что место укола побаливало, но терпимо. Я много 
работаю физически на даче, в бассейне несколько раз в неделю плаваю – всё в 
порядке.

На мой взгляд, прививку нужно делать обязательно. Лучше с этим вирусом не 
шутить!»

Марина КОКТЫШ.

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«Я простил, 

 но забыть не смогу…»
Бывший друг и бизнес-партнер основателя компании « райпл» 

р  а, многократный чемпион мира по самбо лад р 
р н  на днях дал интервью ютуб-каналу «Время побеждать».

урналистка л га ол а о а около часа расспрашивала 
бизнесмена не только о спорте.

«Народная Воля» обратила внимание на несколько акцентов 
этого интервью.

– После президентских выборов доста-
точно большое количество квалифициро-
ванных, опытных дипломатических работ-
ников вынуждены были покинуть дипло-
матическую службу, – сообщил в эфире 
канала «Цэнтр новых ідэй» бывший посол 
Беларуси в Аргентине Владимир Астапенко. 
– Большая их часть сделала это непублично, 
то есть подавали заявления по собственно-
му желанию либо по окончании срока тру-
довых контрактов покидали службу.

Этот процесс проходит до сих пор. 
Многие возвращающиеся из загранко-
мандировок уже не попадают на работу 
в центральный аппарат под предлогом 
объявленного сокращения, под предло-
гом неблагонадежности и т.д.

Я думаю, что те люди, которые сегод-
ня покинули дипломатическую службу 
и действительно переживают за народ, за 

будущее нашей страны, с большим удо-
вольствием в новой Беларуси вернутся на 
эту дипломатическую службу.

При этом бывший посол не считает, 
что многие дипломаты, и он в том числе, 
займутся политической деятельностью.

– Вряд ли я ожидаю увидеть сре-
ди настоящих или будущих диплома-
тов политиков, и себя отношу к ним. 
Дипломатическая служба – это государ-
ственная специфическая служба, требу-
ющая специальных навыков и компетен-
ций. Политика – это нечто другое.

И в прошлом у нас не так много при-
меров, когда люди с дипломатической 
службы попадали на политическую сте-
зю. Пример депутата Савиных меня в 
этом плане не впечатляет, потому что он 
был назначенным депутатом. Такой при-
мер, думаю, не будет интересен в новой 

Беларуси, – отметил Астапенко.
Он также рассказал о том, кто из 

нынешних госслужащих сможет остаться 
на своих должностях после смены власти.

– У нынешних чиновников есть пони-
мание того, что в будущем всё будет ина-
че. Представители демократических сил 
Беларуси на протяжении всего времени 
после выборов имеют обратную связь с 
государственными служащими.

В рамках этих контактов мы получаем 
очень любопытную информацию о том, 
что на самом деле происходит в коридорах 
государственной власти в Беларуси. Мы 
знаем о том, что очень многие эти коридо-
ры уже покинули, знаем о том, что многие 
хотят, но очень сильно бояться уйти.

Знаем, к сожалению, конкретные при-
меры, когда попытки в спокойном режи-
ме расстаться с госслужбой приводят к 
тяжелым юридическим последствиям.

Но в любом случае мы знаем всех наших 
потенциальных активистов, а также знаем 
тех, кто все-таки не сделал свой выбор и не 
встал на сторону народа. Поэтому, я думаю, 
что новая Беларусь будет иметь преданных, 
сильных и профессиональных чиновников, 
которые будут защищать народные инте-
ресы гораздо лучше, чем это происходит 
сегодня, – отметил дипломат.

ПЕРСОНА

Не секрет, что в последнее время 
Владимир Япринцев много ездит по 
разным странам. Чаще всего бывает в 
Монголии. Чем он сейчас занимается?

«Стараюсь, чтобы продукция из 
Беларуси, самосвалы «БелАЗ» были вос-
требованы на территории России и 
Монголии, сотрудничаю со многими 
компаниями из Беларуси», – рассказал 
Япринцев в интервью.

Владимира Япринцева многие счита-
ют олигархом. Он сам говорит, что это 
не так: «Я никогда олигархом не был. И 
никогда не оцениваю человека по количе-
ству денег. Я знаю очень богатых людей, 
со многими общался, на яхтах у многих 
бывал. И они выходили ко мне не в джин-
сах Стефано Ричи, а в обычных шортах 
и шлепанцах на босую ногу…

Я богат друзьями и отношениями 
своими со своими близкими людьми. Не 
думаю, что мои близкие меня считают 
олигархом».

Владимира Япринцева называют 
крайне порядочным человеком. Даже 
в самые трудные минуты своей жизни 
он не изменил своим джентльменским 
принципам и не материл тех, кто, каза-
лось бы, этого заслуживал. Но Япринцева 
по-прежнему смущают комплименты и 
похвала.

«Когда тебя хвалят – никогда не 
перебивай!» – цитирует Владимир 
Геннадьевич слова известного спортсме-
на Давида Рудмана, сказанные не так 
давно в его адрес.

У Владимира Япринцева были огром-
ные финансовые обязательства. В общей 
сложности на нем был долг около 40 мил-
лионов долларов. До конца он с долгами 
еще не рассчитался.

«Говорят, долги нам не дают ста-
реть, – говорит Япринцев. – Но я не 
совсем согласен с таким утверждением. 
Я знаю одно: долги надо отдавать. Но 
не делать так, чтобы продать всё, что 
у тебя есть, и потом посыпать голову 
пеплом. Надо контактировать с чело-
веком, которому ты должен. Он должен 
быть уверен, что у тебя есть желание 
отдать долги. Не надо оставлять долги 
своим детям – еще не известно, потя-
нут ли они их! Надо свой чемодан самому 
нести».

Япринцев – верующий человек.
«Я пришел к вере намного раньше, чем 

в 2015 году, и считаю, что это помогло 
мне достойно себя вести и выстоять в 
трудные моменты, – признается он. – 
Это всё благодаря вере, которая жила 
и живет в моем сердце. Я с уважением 
отношусь и к православию, и к буддиз-
му, и к иудаизму. Я уверен, что Бог один, 
но молимся и просим мы его по-разному. 
Но мы всегда в конце концов говорим: 
«Слава Богу!» И даже неверующие гово-
рят: «Господи, помоги…»

На вопрос «В чем сила?» Япринцев 
отвечает просто: «В правде. Подлость, 
хитрость, коварство – они побеждают 
на короткий промежуток времени».

Владимир Япринцев – крестный отец 
одного из сыновей Юрия Чижа, который, 
как сообщала «Народная Воля», до недав-
него времени находился в следственном 
изоляторе КГБ. Владимир Япринцев не 
комментирует дело Чижа. И называет его 
своим бывшим другом, предательство 
которого пережил довольно тяжело.

«Вспоминать даже не хочется, когда 
я понял, что меня предали, – говорит 
Япринцев. – Я не ожидал… И дай мне Бог, 
чтобы никогда больше такого не было. 
Наверное, человек по-другому не мог. 
Может, такие обстоятельства были. Но 
я простил. Забыть не смогу, но простил. 
Кто я такой, чтобы не простить? Я с 
юмором и критикой к себе отношусь, 
поэтому я простил. У меня очень много 
было с тем человеком хорошего, и я не 
могу это забывать. Может, я в этой 
жизни добился многого благодаря этому 
человеку. Наверное, эта ситуация была 
нам для чего-то дана…»

В этом году у Япринцева юбилей – в 
августе ему исполнится 60 лет. Раньше в 
свой день рождения он устраивал пир на 
весь мир. Сейчас, говорит, так праздно-
вать день рождения не намерен: «Самый 
дорогой подарок? Помню, на 16 лет мне 
друзья подарили часы «Кардинал». Я не 
мог себе позволить купить такие часы, 
хотя уже был чемпионом. А так и маши-
ны дарили мне, но даже неудобно этим 
хвалиться. Очень много вещей, которые 
мне дарили, я отдавал пользоваться дру-
зьям. Всё же эмоции мне намного дороже. 
Но те дни рождения, как я раньше празд-
новал, такие я больше не буду прово-
дить…»

В жизни Владимира Япринцева были 
и высокие взлеты, и очень громкие паде-
ния.

«Когда падаем – обязательно встаем!» 
– говорит он и улыбается, несмотря ни
на что.

Марина КОКТЫШ.
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«Справедливый мир»: партия левых  
о конституционной реформе

Белорусская партия левых 
«Справедливый мир», выражая и отстаи-
вая интересы людей, работающих по най-
му, живущих на доходы от собственной 
трудовой деятельности или получающих 
пенсии, стипендии и другие социальные 
пособия, выступает за конституционную 
реформу, которая:

создаст прочный фундамент народовла-
стия и правового государства;

обеспечит условия для устойчивого 
функционирования сильных и дееспособ-
ных государственных институтов, подкон-
трольных гражданам Беларуси;

будет содействовать устойчивому поли-
тическому и социально-экономическому 
развитию страны и повышению благосо-
стояния людей;

предоставит людям больше свобод, 
больше прав, больше возможностей для 
удовлетворения своих потребностей и 
интересов.

Белорусская партия левых 
«Справедливый мир» считает, что для 
достижения обозначенных целей в 
Основном законе требуется:

В разделе «Основы конституционного 
строя»

В статью 7 ввести норму о безусловном 
верховенстве Конституции над другими 
законодательными и нормативными акта-
ми государственных органов. Установить, 
что государство, все его органы и долж-
ностные лица действуют в пределах 
Конституции и принятых в соответствии с 
ней законов. Правовые акты, противореча-
щие положениям Конституции и законов, 
не имеют юридической силы.

В части первой статьи 13 записать: 
«Собственность может быть государствен-
ной, общественной и частной», а часть 
шестую изложить в редакции: «Земля, 
недра, воды и леса являются общенародным 
достоянием и находятся в исключитель-
ной собственности государства».

Статью 16 дополнить положением: 
«Церковь в Беларуси отделена от государ-
ства и школа – от церкви».

В разделе «Личность, общество, госу-
дарство»

Часть вторую статьи 21 дополнить 
нормой: «Государством устанавливается 
гарантированный минимальный размер 
оплаты труда, пенсий, стипендий и посо-
бий, которые обеспечивают гражданам 
возможность приобретать товары и услу-
ги, удовлетворяющие их главные физиоло-

гические, социальные и культурные потреб-
ности».

Статью 33 дополнить положением: 
«Контроль за соблюдением государствен-
ными средствами массовой информа-
ции прав граждан на получение и распро-
странение полной, достоверной и своев-
ременной информации о деятельности 
государственных органов, общественных 
объединений, о политической, экономиче-
ской, культурной и международной жизни, 
состоянии окружающей среды осуществля-
ет Общественный совет, состоящий из 
представителей политических партий и 
общественных объединений. Персональный 
состав Общественного совета и положе-
ние, регламентирующее его деятельность, 
утверждаются парламентом».

Статью 35 изложить в редакции: 
«Граждане Беларуси имеют гарантирован-
ное право на проведение собраний, митин-
гов, уличных шествий, демонстраций и 
пикетирования, не нарушающих правопо-
рядок. Это право не может быть ограни-
чено никакими законодательными и норма-
тивными актами».

Часть третью статьи 41 дополнить пред-
ложением: «Любое вмешательство госу-
дарственных органов в уставную деятель-
ность профессиональных союзов трудя-
щихся запрещается».

Статью 43 изложить в редакции: 
«Трудящиеся имеют право на отдых. Для 
работающих по найму это право обеспечи-
вается установлением рабочей недели, не 
превышающей 35 часов, сокращенной про-
должительностью работы в ночное время, 
предоставлением ежегодных оплачиваемых 
отпусков, дней еженедельного отдыха».

Дополнить часть первую статьи 43 пред-
ложением: «Оказание платных медицин-
ских услуг в государственных учреждениях 
здравоохранения Беларуси запрещено».

Статью 47 дополнить частью второй: 
«Средний размер назначенных пенсий не 
может быть менее 50 процентов от сред-
ней заработной платы по республике».

Часть третью статьи 49 дополнить пред-
ложением: «Государственные учреждения 
среднего специального и высшего образова-
ния не могут обучать граждан Беларуси на 
платной основе».

Часть третью статьи 59 изложить в 
редакции: «Должностные лица государ-
ственных органов и иные лица, которым 
доверено исполнение государственных 
функций, совершившие действия, равно как 

и бездействие, которые создали препят-
ствия в реализации гражданами консти-
туционных прав и свобод, привлекаются к 
уголовной ответственности».

В разделе «Избирательная система, 
референдум»

Внести изменения, позволяющие про-
водить выборы представительных органов 
государственной власти по пропорцио-
нальной либо пропорционально-мажори-
тарной системе.

Статью 65 дополнить положением, что 
подсчет голосов и подведение итогов выбо-
ров и референдумов проводятся открыто 
и гласно.

В разделе «Президент, Парламент, 
Правительство, суд»

Внести изменения, которые трансфор-
мируют президентскую форму правления 
в парламентскую. При которой:

однопалатный парламент становится 
высшим представительным и единствен-
ным законодательным органом. Парламент 
избирается сроком на 5 лет на всеобщих 
выборах в количестве 220 депутатов;

Правительство наделяется полномо-
чиями высшего коллегиального органа 
исполнительной власти в области эконо-
мики, внешней политики, обороны, наци-
ональной безопасности, общественного 
порядка и других сферах государственного 
управления. Руководитель Правительства 
назначается парламентом по предложению 
партийных фракций, депутатских групп, 
депутатов большинством от избранных 
членов парламента. В течение одного меся-
ца он представляет парламенту для назна-
чения остальных членов правительства. 
Запрещается совмещать должности депу-
татов парламента и членов Правительства;

Президент Республики Беларусь изби-
рается парламентом страны сроком на 5 
лет и наделяется исключительно предста-
вительскими функциями. Президент не 
имеет права вмешиваться в работу других 
государственных органов. Деятельность 
Президента финансируется исключительно 
из государственного бюджета.

В главу «Суд» добавить положения о 
том, что судьи высших судов избираются 
парламентом, а судьи нижестоящих судов 
– местными Советами депутатов соответ-
ствующего уровня по рекомендации орга-
нов судебного самоуправления.

Статью 116 изложить в редакции: 
«Контроль за конституционностью нор-
мативных актов и соблюдение консти-

туционной законности в государстве осу-
ществляет Конституционный Суд.

Конституционный Суд Республики 
Беларусь избирается парламентом в 
количестве 12 судей из юристов высшей 
квалификации. Срок полномочий членов 
Конституционного Суда – 11 лет.

Конституционный Суд по предложени-
ям Парламента, Президента, Верховного 
Суда, граждан Республики Беларусь дает 
заключения о соответствии Конституции 
Республики Беларусь:

законов, международных договорных и 
иных обязательств Республики Беларусь;

актов межгосударственных образо-
ваний, в которые входит Республика 
Беларусь;

актов любого другого государственного 
органа.

Нормативные акты или их отдельные 
положения, признанные Конституционным 
Судом неконституционными, утрачивают 
свою силу.

Компетенция, организация и порядок 
деятельности Конституционного Суда 
определяются законом».

В разделе «Местное управление и 
самоуправление»

Статью 119 изложить в редакции 
«Руководители местных исполнительных 
и распорядительных органов назначаются 
на должность и освобождаются от долж-
ности соответствующими местными 
Советами депутатов.

По решению местных Советов главы 
местных исполнительных органов могут 
избираться путем прямых выборов гражда-
нами, проживающими в соответствующих 
областях, городах и районах».

Раздел «Прокуратура. Комитет госу-
дарственного контроля»

Переименовать в раздел 
«Государственный контроль и надзор».

Надзор за четким и единообразным 
исполнением законов всеми государствен-
ными органами, местными представи-
тельными и исполнительными органами, 
предприятиями, организациями и учреж-
дениями, общественными объединения-
ми, должностными лицами и граждана-
ми возлагается на Генерального прокуро-
ра Республики Беларусь и подчиненных 
ему прокуроров. Генеральный прокурор 
утверждается парламентом и подотчетен 
ему в своей деятельности. Прокуратура 
осуществляет надзор за исполнением зако-
нов при расследовании преступлений, за 

соответствием закону судебных решений, 
за выполнением законодательства в местах 
предварительного заключения, а также 
в учреждениях исполнительной систе-
мы уголовных наказаний. Следственный 
комитет входит в состав органов прокура-
туры в качестве самостоятельного подраз-
деления.

Комитет государственного контроля 
упраздняется. Контроль за исполнени-
ем государственного бюджета, исполь-
зованием государственного имущества, 
исполнением актов парламента, которые 
регулируют отношения управления госу-
дарственной собственностью, экономи-
ческие, финансовые и налоговые отноше-
ния, возлагается на Контрольную палату. 
Контрольная палата осуществляет кон-
троль за исполнением местных бюджетов и 
использованием органами местного управ-
ления и самоуправления государственных 
субвенций и дотаций. Совет Контрольной 
палаты избирается парламентом сроком на 
пять лет.

Добавить новый раздел 
«Уполномоченный по правам человека».

Уполномоченный по правам человека 
избирается парламентом сроком на 5 лет.

Компетенция и гарантии деятельно-
сти Уполномоченного по правам чело-
века по рассмотрению обращений граж-
дан, политических партий и других 
общественных объединений, связанные 
с нарушением их прав и свобод, опреде-
ляются Законом.

***
Белорусская партия «Справедливый 

мир» считает недопустимым, чтобы в 
результате изменения конституционных 
положений были созданы новые органы 
власти, которые, не будучи избранными 
народом на свободных и справедливых 
выборах, получат полномочия по управ-
лению делами государства и общества.

Решения от имени народа Беларуси 
могут приниматься исключительно 
национальными референдумами, а так-
же парламентом страны, избранным на 
всеобщих и прямых выборах. Никакие 
другие государственные институты, 
включая Всебелорусское народное собра-
ние, не могут наделяться таким правом.

Любые поправки в Конституции не 
должны уменьшать объем конституци-
онных прав и свобод граждан, а также 
гарантий их соблюдения, установленных 
действующей Конституцией.

Ці будзе 
амністыя?

Аргкамітэт па стварэнні партыі  
«Дэмакратычны саюз» заклікаў Палату 

прадстаўнікоў актывізаваць працу  
над законапраектам аб амністыі.

Аргкамітэт партыі ўзначальвае былы паплечнік Валерыя 
Цапкалы IT-прадпрымальнік Андрэй Ланкін.

Як паведамляла «Народная Воля», праект закона аб амністыі быў 
падрыхтаваны прадстаўнікамі інфармацыйна-аналітычнай устано-
вы «Круглы стол дэмакратычных сіл» на чале з палітолагам Юрыем 
Васкрасенскім. Да тэксту закона ёсць дадатак – спіс з 515 чалавек, 
якіх прапануецца амнісціраваць ці памілаваць. Там узгадваюцца 
Віктар Бабарыка, Марыя Калеснікава, Алесь Пушкін.

Васкрасенскі лічыць, што амнісціраванне або памілаванне зня-
воленых – адзін з крокаў, які дапамог бы зняць напружанне ў гра-
мадстве.

«3 ліпеня Беларусь будзе адзначаць сваё галоўнае свята – Дзень 
Рэспублікі, – гаворыцца ў заяве аргкамітэта па стварэнні палітычнай 
партыі. – У гэты дзень у 1944 году ад нямецка-фашысцкіх захопнікаў 
быў вызвалены Мінск. Амаль палова Беларусі яшчэ была пад кан-
тролем нацыстаў, але гэты дзень стаў вырашальным у аперацыі 
«Баграціён».

У гэты дзень Беларусь святкуе вызваленне. На жаль, род-
ныя і блізкія людзі часткі нашых грамадзян у гэты дзень будуць 
знаходзіцца ў месцах пазбаўлення волі.

Можна лічыць, што леташняе палітычнае супрацьстаянне скон-
чылася перамогай над пазасістэмнай апазіцыяй. Таму мы заклікаем 
беларускі парламент ўспомніць савецкую практыку амнісціравання 
людзей, асуджаных за антыдзяржаўную дзейнасць. Так, у жніўні 
1923 года, адразу пасля заканчэння грамадзянскай вайны, ЦВК СССР 
пастанавіў вызваліць рабочых і сялян, асуджаных за ўдзел у руху 
супраць савецкай улады, уцягнутых з прычыны сваёй несвядомасці 
і якія не з’яўляюцца ініцыятарамі, арганізатарамі і актыўнымі 
кіраўнікамі.

Амністыя ў Год народнага адзінства стане актам гуманізму з 
боку дзяржавы і значным крокам на шляху да аднаўлення міру і зго-
ды ў нашым грамадстве».

аліна Р Т.

«Прашэння аб памілаванні пісаць  
 не збіраецца…»

Маці палітвязня Дзмітрыя урманава распавяла «Народнай Волі» пра спатканне з сынам пасля яго выхаду з карцара.

Дзмітрый Фурманаў разам з 
Яўгенам Разнічэнкам і Уладзімірам 
Кнігам быў фігурантам так званай 
«справы Ціханоўскага».

Іх затрымалі разам з Сяргеем 
Ціханоўскім у сувязі з пікетам па 
зборы подпісаў 29 мая 2020 года.

Суд над Фурманавым, Разнічэнкам 
і Кнігам са студзеня 2021 года 
праходзіў у Гродне. Дзмітрыя 
вінавацілі ў арганізацыі дзеянняў, 
якія парушаюць грамадскі парадак, 
суд абвясціў для яго прысуд – 2 гады 
калоніі агульнага рэжыму.

18 мая Дзмітрый Фурманаў быў 
адпраўлены ў карцар, а пасля выхаду 
яму дазволілі сустрэчу з бацькамі…

– На гэтым тыдні было спат-
канне, – кажа Вольга Іванаўна, 
маці палітвязня. – Спрабавалі сыну 
давесці, што не варта біцца лбом 
у сценку, ісці на канфрантацыю з 
адміністрацыяй ізалятара, бо зноў 
можна патрапіць у карцар, але сын 
сказаў так: «Мама, я сам ведаю, што 
мне рабіць у той ці іншай сітуацыі. 
За мяне не хвалюйцеся».

Акрамя таго, Дзіма паведаміў, 
што зараз ён знаходзіцца ў перава-
лачнай камеры, у якой на чатыры 
ложкі – шэсць чалавек.

Два тыдні ўжо не мыўся, хаця на 
прагулку вадзілі, пакуль знаходзіўся 
ў карцары. Ні лістоў, ні кніг так-
сама не было, таму нічога іншага 
не заставалася, як толькі займац-

ца спортам. Папрасіў яму пальчаткі 
даслаць, каб лепш было ад падлогі 
адціскацца. Месяцы чатыры таму 
ўжо перадавалі пальчаткі, але, 
мабыць, ужо прыйшлі ў нягоднасць.

– Колькі Дзмітрый адсядзеў у 
карцары?

– Роўна тры тыдні. Спачатку сем 
сутак далі за парушэнне рэжыму 

(як быццам за тое, што прысеў на 
ложак), а затым дадалі пакаранне 
за тое, што не адказваў на пытанні 
нейкіх супрацоўнікаў адміністрацыі 
і не вітаўся з ахоўнікамі. Сказалі 
нам: «У вашага сына дрэннае выха-
ванне».

– Спатканне колькі доўжылася?
– Дзве гадзіны – з 10.00 да 12.00. 

Размаўлялі праз шкло па тэлефоне. 
Заўважыла, што сын пахудзеў. Твар 
набыў нейкі шэры колер. Хаця тры-
маецца ўпэўнена, праз слова – гумар.

11 чэрвеня адвакат, калі нічога не 
зменіцца, падае апеляцыю ў гарадскі 
суд, таму пакуль сын застанецца ў 
ізалятары. Але разумею, што шанцаў 
на змякчэнне прысуду практычна 
ніякіх няма.

– Апошнім часам многія 
кажуць, што палітвязням за 
кратамі прапаноўваюць напісаць 
прашэнне аб памілаванні. 
Дзмітрый пра такую прапанову 
нічога не казаў?

– Сын адразу сказаў, што ніякага 
прашэння прынцыпова пісаць не 
збіраецца. За што яму выбачац-
ца? За тое, што спакойна сядзеў на 
крэсле на плошчы і збіраў подпісы 
за вылучэнне ў якасці кандыдата ў 
прэзідэнты Святланы Ціханоўскай? 
За тое, што невядомыя ў цывільным 
зацягнулі яго разам з гэтым самым 
крэслам у машыну і збілі там? Ды 
так збілі, што сын страціў прытом-
насць.

Калі на судзе зачытвалі пра яго 
пабоі, то я папрасіла мужа, каб ён 
мяне вывеў з залы. Немагчыма было 
чуць такое. Дык няўжо за гэта трэ-
ба прыносіць прабачэнні і прасіць 
памілавання? Дзіма катэгарычна 
заявіў: «Не дачакаюцца!»

Сярге  А ЛОЦКІ.

З ПЕРШыХ вУСНАЎ
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З ПЕРШыХ вУСНАЎ

«Не выключаю, што мужу прапаноўвалі вызваленне…»
онка журналіста і палітвязня ана Б  распавяла «Народнай Волі» пра тое, якія навіны даходзяць да яе з-за кратаў.

Нагадаем, што 10 сакавіка гэтага года 
сілавікі завялі крымінальную справу за пра-
вядзенне імпрэзы ў польскай сацыяльнай 
школе скаўтаў імя Рамуальда Траўгута ў 
Брэсце. Тады затрымалі сузаснавальніка шко-
лы, 43-гадовага брэстчаніна і дырэктара Ганну 
Панішаву. Пазней стала вядома аб ператру-
сах у Лідзе, Ваўкавыску і затрыманнях Ірэны 
Бярнацкай і Марыны Цішкоўскай.

23 сакавіка ў Гродне была затрыма-
на кіраўнік не прызнанага ўладамі Саюза 
палякаў Анжаліка Борыс, а яшчэ праз два дні 
– журналіст і актывіст гэтага ж саюза Андрэй 
Пачобут.

Яны былі затрыманы ў межах крымінальнай 
справы паводле ч.3 арт.130 «Распальванне 
расавай, нацыянальнай варожасці». Паводле 
гэтага артыкула абвінавачанаму можа пагра-
жаць ад 5 да 12 гадоў пазбаўлення волі.

Дарэчы, днямі Ірэну Бярнацкую, Марыю 
Цішкоўскую і Ганну Панішаву вывезлі з СІЗА 
ў Польшчу.

Пазней Наталля Эйсмант, прэс-сакратар 
Аляксандра Лукашэнкі, пракаментавала гэта 
так. Маўляў, у сярэдзіне красавіка адбылася 
сустрэча Лукашэнкі з першым прэзідэнтам 
Казахстана Нурсултанам Назарбаевым. Тады 
і гаварылася пра вызваленне некаторых 
дзеячаў беларускага Саюза палякаў. І менавіта 
Нурсултан Абішавіч за іх прасіў, пасля чаго 
было прынята гэтае рашэнне.

Паводле некаторай інфармацыі, Борыс і 
Пачобуту таксама прапаноўвалі вызваленне ў 
абмен на выезд з Беларусі, але яны адмовіліся…

– Андрэй мне піша практычна кож-
ны дзень, хаця лісты прыходзяць нерэ-
гулярна, – кажа Аксана ПАЧОБУТ. – 
Напрыклад, дзесяць дзён можа не быць 
карэспандэнцыі, а затым прыходзяць адра-
су некалькі лістоў.

Цэнзура таксама вяртае мужу некаторыя 
яго допісы на волю. Напрыклад, калі пісаў пра 
ўмовы знаходжання ў СІЗА на Валадарскага, 
гэты ліст цэнзары завярнулі.

Але па вялікім рахунку трэба адзначыць, 
што лісты, хаця і са спазненнем, але практыч-
на ўсе даходзяць.

– Што Андрэй піша пра сябе і сваю справу?
– Найперш просіць, каб перадала 

прывітанні ўсім знаёмым. Піша, што адчу-
вае сябе нармальна, да ўсяго прызвычайва-
ецца, але ў той жа час адвакат мне кажа, што 
Андрэй хварэе. І гэта цягнецца, відаць, ужо 
каля двух месяцаў, адна хвароба пераходзіць 
у другую.

У камеры, дзе сядзіць муж, вельмі душна, 
іх там, здаецца, трынаццаць чалавек.

– Раней была інфармацыя, што Андрэю 
не дазвалялі перадачу з лекамі…

– Каля двух тыдняў таму мы яму перадалі 
лекі, а праз тыдзень муж паведаміў, што да яго 
нічога не патрапіла. Зрабілі паўторную пера-
дачу, і як быццам гэтым разам усё нармальна. 
Я не ведаю, што там здарылася, але добра, што 
ўсё добра скончылася.

А вось дрэнная навіна – гэта тое, што ў 
ізалятары Жодзіна Андрэя паставілі на ўлік 
як экстрэміста, «схільнага да дэструктыўных 
дзеянняў». І негатыўных наступстваў ад гэта-
га даволі шмат. Кожныя дзве гадзіны сярод 
«экстрэмістаў» пераклічка, часцей праходзяць 
вобшукі ў камеры…

– З чым звязана тое, што Андрэя залічылі 
ў «экстрэмісты»?

– Думаю, з тым артыкулам, паводле якога 
ён абвінавачваецца. Вельмі многія палітычныя 
вязні трапляюць у гэтую «экстрэмісцкую» 
катэгорыю.

Я ўвогуле здзівілася, што туды залічылі і 
мужа, бо думала, што такі статус даюць вяз-
ням, якія ўжо асуджаны і накіроўваюцца ў 
калонію.

Але тым не менш Андрэя паставілі на 
ўлік, і, мяркую, Анжаліка Борыс таксама 
патрапіла ў гэты спіс, хаця пра гэта даклад-
на не вядома.

– Скаргі на ўмовы ўтрымання былі?
– Андрэй наогул ні на што не скардзіцца, 

ён проста апісвае ўмовы знаходжання ў 
камеры. Наколькі я зразумела, на прагулкі не 
ходзіць, а вось перадачы атрымлівае. Хаця ў 
плане ежы муж вельмі непераборлівы. У 
звычайным жыцці ў яго таксама сціплыя, 
абмежаваныя патрэбы, таму нават баіцца 
нас турбаваць, просіць, каб не ездзілі да яго 
ў Жодзіна з гэтымі перадачамі, бо, маўляў, 
гэта далёка.

З Андрэем складана, бо ў яго цяжка 
дапытацца, што насамрэч патрэбна. Але 
я дакладна ведаю, што яму вельмі падаба-
ецца гарбата ройбуш, таму пастаянна яе 
дасылаю. Адпраўляю таксама несалёныя 
арэхі. У Андрэя ёсць пэўныя праблемы са 
страўнікам, таму яму не ўсё можна есці. 
Кажа, каб на кілбасу нават не трацілі гро-
шы.

– Ці ёсць што пачытаць у камеры? Кнігі 
вы перадавалі?

– Ні ў СІЗА на Валадарскага, ні ў Жодзіне 
не прымаюць ніякую літаратуру. Нават 
падручнікі і кнігі па юрыспрудэнцыі. Хаця не 
так даўно ў жодзінскім ізалятары паабяцалі, 
што Крымінальны кодэкс прымуць і перада-
дуць мужу.

Калі Андрэя затрымлівалі, ён узяў з сабой 
з дома адну кнігу на польскай мове, але, 
наколькі мне вядома, яе арыштавалі, а таму 
недзе ляжыць на складзе.

– Ці праводзяцца з вашым мужам нейкія 
следчыя дзеянні? Што вядома пра гэта?

– Складана нешта даведацца пра тое, 
як рухаецца справа, бо адвакаты далі 
падпіску аб неразгалошванні. Думаю, след-
чыя робяць спробы дапытаць Андрэя, але, 
ведаючы яго, не думаю, што дыялог у іх 
атрымліваецца.

Зараз таксама праводзіцца экспертыза 
рэчаў, якія забралі падчас вобшуку, і част-
ку з іх мне ўжо аддалі: флэш-карты, сшыткі 
Андрэя, кнігі, мабільны тэлефон дзіцяці…

– Як вы і дзеці трымаліся гэтыя тры 
месяцы?

– Для мяне не ўпершыню праходзіць праз 
такія выпрабаванні. Дачка Яна ў нас ужо 
дарослая, студэнтка. Яна ўсё разумее і, нату-
ральна, перажывае за тату. Сыну Яраславу – 
10 гадоў, але пры ім я стараюся не паказваць, 
якія страшныя рэчы адбываюцца зараз, бо 
ён павінен мець сваё дзяцінства. Яраслаў 
думае, што дарослыя разбяруцца і вырашаць 
праблему, пасля чаго тата зноў будзе дома. 
Ён пакуль не ўяўляе, наколькі сур’ёзная 
сітуацыя.

– Днямі стала вядома, што Ірэну 
Бярнацкую, Марыю Цішкоўскую і Ганну 
Панішаву вызвалілі з СІЗА і зараз яны 
ў Польшчы. Прэс-сакратар Лукашэнкі 
затым заявіла, што гэтаму пасадзейнічаў 
былы прэзідэнт Казахстана Нурсултан 
Назарбаеў… Якім бокам экс-кіраўнік 
Казахстана датычны да «польскай справы» 
і яе фігурантаў?

– Для мяне самой, як і для многіх, такі 
паварот падзей – вялікая загадка. Таму з 
гэтай нагоды ў сацыяльных сетках больш 
жартаў і кпінаў, чым спроб знайсці адказ на 
пытанне, пры чым тут Назарбаеў.

Я мяркую так: або фантазія ў пэўных люд-
зей вельмі разыгралася, або мы чагосьці не 
ведаем.

– Андрэй асабіста не знаёмы з 
Назарбаевым?

– Калі і знаёмы, то хіба што гэта была 
таямніца ад сям’і.

– Праўда, што яму таксама прапаноўвалі 
вызваленне і пераезд у Польшчу, але ён 
адмовіўся?

– Стопрацэнтнага пацяврджэння гэтаму ў 
мяне няма, але ў ранейшых лістах Андрэй заяўляў 
адназначна: нікуды з’язджаць ён не збіраецца. 
Безумоўна, не выключаю, што яму таксама 
прапаноўвалі вызваленне, але факт застаецца фак-
там: муж па-ранейшаму ў ізалятары.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

дЕмОКРАтИЯ ПО БЕлОРУССКИ

Сергей ЧЕРЕЧЕН :
«Пока нам прислали отписку…»

Почти год бизнесмен и экс-кандидат в президенты Беларуси рг  р н  не может найти консенсус с Министерством промышленности  
по совершенно простому вопросу – он хочет взять под свое управление любое самое отсталое промышленное предприятие. Но чиновники – ни в какую!

«Народная Воля» поинтересовалась деталями.
Напомним, что еще до президентских выборов 

минувшего года Сергей Черечень отреагировал на пред-
ложение А.Лукашенко реформировать любое из белорус-
ских предприятий.

«Если наши кандидаты или вечные эксперты-эконо-
мисты, нигде не работавшие, кроме интернет-форумов 
и телеграм-каналов, знают рецепт, как без социальных 
взрывов реформировать предприятия, я готов их не 
только выслушать, – сказал Лукашенко, обращаясь с 
посланием к народу и парламенту. – Более того, обе-
щаю любому дать возможность показать себя на прак-
тике. Предприятий предостаточно – крепких, хоро-
ших, например, БАТЭ, «Могилевхимволокно», «Белшина», 
«Камволь» – выбирайте, идите, покажите себя, как вы 
умеете это делать».

Черечень заявил, что готов хоть завтра взять разви-
тие Минского моторного завода под свое крыло. Причем 
вне зависимости от исхода выборов: «Мы готовы про-
вести комплексный аудит (диагностику) на Минском 
моторном заводе и дать подробное заключение о дея-
тельности предприятия с указанием проблемных зон. На 
основании результатов аудита нами будут предложены 
рекомендации по плану мероприятий и конкретных дей-
ствий для выхода предприятия из кризиса и повышения 
его эффективности».

Директор Моторного завода на одной из встреч в 
Минпроме заявил, что предприятие, которым он руко-
водит, не убыточное. И предложил, чтобы Черечень и 
его команда положили глаз не на более-менее успешно 
работающий завод, а выбрали тот, который на самом 
деле нуждается в антикризисном управлении. Черечень 
согласился и на это предложение, а Министерство про-
мышленности пообещало подготовить список новых 
предприятий – на выбор. Однако на этом всё и заглохло.

– Сергей, расскажите, на какой стадии сейчас 
находятся ваши многострадальные переговоры с 
Министерством промышленности?

– Пока нам прислали отписку: мол, у Минпрома 
есть некий стратегический план развития, они его сей-
час будут реализовывать и в процессе его реализации 
обратятся к нам за помощью. Но это будет когда-нибудь 
потом.

– А что со списком предприятий, из которых вы 
могли бы выбрать самое захудалое?

– Похоже, все замялось. Я несколько месяцев не 
педалировал этот вопрос, был занят другими делами, 
поездками. Мы говорили, что на одном из предприятий 
хотели бы показать свою работу в действии, а дальше 
можем взять в свое антикризисное управление любой 
завод. И просили пустить нас на абсолютно любое пред-
приятие – даже самое замшелое, пусть даже в стадии 
банкротства. Мы провели бы свою экспертизу, дали бы 
свои рекомендации по выходу из кризиса и наладили 

все процессы. Но, похоже, чиновники вообще боятся 
допускать нас к государственным предприятиям – там, 
видимо, можно наковырять много, мягко выражаясь, 
управленческих недочетов. Опасаются, что независимые 
эксперты, возможно, вскроют какие-то коррупционные 
вещи, которые хотелось бы утаить. Поэтому сейчас и 
пытаются всячески юлить и выкручиваться, чтобы не 
дать нам возможности получить предприятие.

– Хотя слова Лукашенко прозвучали весьма прямо-
линейно: идите и работайте.

– Да, во время его выступления всё звучало очень 
конкретно. И Администрация президента дала поруче-
ние Минпрому, которое они выполнять совсем не спе-
шат.

Сейчас мы на той стадии, когда нам ясно сказали: мы 
про вас помним, но давайте вернемся к этому вопро-
су когда-нибудь потом. Но я не намерен ждать, а в 
самое ближайшее время уточню: может, это «потом» уже 
наступило?

Чиновники боятся делать конкретные шаги. Они 
боятся ответить нам «нет» и попасть под раздачу и боят-
ся сказать «да» и тоже попасть под раздачу.

Чем отличается частник от госструктуры? Он рискует 
своими деньгами, несет ответственность за активы, за 
людей и поэтому всегда шевелится. А когда у тебя есть 
бюджет государственный, то зачем напрягаться? Денег 
все равно дадут. Вот чиновничья вертикаль и не напря-
гается.

Но я буду настаивать на своем, я хочу получить пред-
приятие в управление.

– С министром промышленности, бывшим генди-
ректором БелАЗа Петром Пархомчиком вы встреча-
лись?

– Нет, из чиновников Минпрома вели переговоры с 
заместителем министра промышленности Александром 
Огородниковым. Плюс руководящий состав и бухгалте-
рия Минского моторного завода. А министры – они же 
все очень занятые. Не понятно только, чем они занима-
ются…

– Вы встречались с руководством Минского мотор-
ного завода. А с рабочими? Какие сегодня настроения 
у людей? На МЗКТ, например, некоторые кричали в 
лицо Лукашенко «Уходи!». Где сегодня эти люди?

– С некоторыми мы поддерживаем связь. Знаю, что 
отдельных уволили. По факту фонды, которые создава-
лись для того, чтобы поддержать бастующих, помогли 
немногим. Большинство рабочих бросили на произвол 
судьбы, людей лишили средств к существованию.

– У вас есть конкретные факты?
– Да, у меня люди попали в потасовку с омоновцами – 

им никто даже не помог выехать из страны.
Поэтому говорить сегодня о каких-то протестах 

на предприятиях… В прежние времена люди не были 
настолько закредитованы, как сейчас. Почти у каждого 

был свой земельный надел, можно было что-то выра-
щивать и не умереть с голода. Люди могли прожить 
на подсобном хозяйстве. А сейчас это невозможно – у 
всех есть определенное обременение, люди фактически в 
кабале у государства. И сегодня далеко не каждый может 
махнуть рукой и сказать: «Да хрен с ним, полгода как-то 
протянем!» Потому что лучше стабильно плохо, но с зар-
платой. Логика простая.

– По-вашему, как разрулить сложившуюся ситуацию?
– Протеста уже нет. Вывести людей на улицы теперь 

нереально – слишком большой прессинг.
– Как говорил Роман Протасевич, только голодные 

бунты могут вывести людей на протесты.
– До голодных бунтов экономика Беларуси должна 

падать еще очень долго. И ей не дадут этого сделать. И 
даже если совсем не будет возможности привлечь день-
ги извне, у нас есть еще что продавать. Август-сентябрь 
минувшего года – тогда еще была возможность что-
то поменять. Сейчас, на мой взгляд, всем необходимо 
успокоиться и попытаться найти какой-то приемлемый 
консенсус.

– То есть вы за компромисс?
– Да. И я не понимаю, как сегодня можно по-другому. 

Лукашенко не собирается уходить, тем более его поддержал 
Путин. Переговорный процесс должен быть обязательно.

– Складывается впечатление, что сегодня все уже 
забыли, с чего всё начиналось – спорные результаты 
президентских выборов.

– Фальсификация результатов выборов подняла 
людей на протест. Люди вышли и показали, что они 
думают и чего хотят. Это главный результат выборов. 
А сейчас просто качать ситуацию… Это как если бы 
спринтеру отрубили ноги, а он пытался бы на руках 
ползти к финишу. Но он всё равно уже не победит…

Сейчас необходимо выйти из этой драки с наимень-
шими потерями. Есть давление со стороны Евросоюза 
– это надо использовать и вести разговор про следую-
щие президентские выборы под эгидой ОБСЕ и других 
международных институтов.

– Политзаключенных выпустить, объявить амни-
стию?

– Политзаключенные – это предмет торга. С точки 
зрения власти, если нет дискуссии, переговорного про-
цесса – зачем их выпускать? 

Лукашенко – жесткий человек. На мой взгляд, он 
будет использовать этот актив не в ближней, а в дальней 
перспективе. И я не думаю, что отпустят всех политза-
ключенных.

Хотя, мы знаем, на днях Владимир Макей встре-
чался с дипломатами. Информации о том, как прошла 
эта встреча, не очень много, но это хотя бы первый 
контакт, хоть какой-то разговор за последние полгода! 
Мне кажется, по дипломатической линии всегда должен 
идти диалог, несмотря ни на что. Но европейские стра-
ны сегодня действуют точно так же импульсивно, как и 
Лукашенко. И пока все эти импульсы не улягутся и все 
не начнут друг с другом разговаривать, ничего не изме-
нится. А в последние полгода никто ни с кем нормально 
не общается.

– Какова ваша позиция по поводу санкций?
– Я считаю, что необходимо подготовить жесто-

чайший пакет санкций по отношению к Беларуси, но 
не вводить его до последнего момента, а использовать 
как рычаг давления. Потому что санкции бьют не по 
Лукашенко и его окружению, а по обычным людям. Те 
же рабочие будут страдать, но не чиновники.

– Как думаете, небо надолго останется закрытым?
– Надеюсь, что нет. Это небольшие потери для стра-

ны – убытки для «Белавиа», кажется, около 6 миллионов 
долларов в месяц, в целом в республиканском масштабе 
это небольшие деньги. Но это жесткий дискомфорт для 
людей. Причем не только для наших, для европейцев 
тоже. Надеюсь, здравый смысл всё же восторжествует.

Сейчас все ждут разговора Путина с Байденом. От 
того, какие приоритеты будут расставлены там, во многом 
и будет зависеть, как решится ситуация по воздушно-
му сообщению, по санкциям. Белорусский вопрос будет 
обсуждаться недолго, но в повестке дня он будет стоять, и 
основные акценты будут расставлены. Так что ждем.

Марина КОКТЫШ.

На фото: Серге  Чере ень ра оты не оится.
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П О Ш Т А

КАлОНКА 
АлЕСЯ НЯЎвЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕтА ЧытАЧ

ПРАШУ СлОвА

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРтИНА жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Ми аил АПОЛ СКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Мі ась ЛАВАЦКІ. 
Магілё .

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімаві  
АРА Н НАК, дзіця 

ва ны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАмЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

оя КР ЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

мНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

орис СОСНОВСКИЙ.
г.п. огу евск 

Сенненского ра она.

НАБОлЕлО

ЕСтЬ вОПРОС

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Никола  МЕЛ НИКОВ, 
из иратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.М ЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНы  ОПыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль Ж КОВІЧ, ся ра Са за 
еларускі  пісьменніка .

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

еоргі  АЦКЕВІЧ.

З ПОШты ГАлОЎНАГА Р дАКтАРА

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
еоргі  АЦКЕВІЧ. в. ара ляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Зразумелі  
гэта і бамжы: 
нельга жыць,  
як колісь, у ілжы
Састарэлага мінскага бамжа 

Аляксандра Кутаса асудзілі на 
20 сутак арышту за тое, што ён 
трымаў БЧБ-сцяг. А ўвогуле на 
рахунку «бамжа-пратэстанта» 
ўжо роўна 100 сутак арышту…

Лёс бамжоў заўсёды вельмі 
горкі,
Зневажаць такіх – вялікі грэх…
На памыйках-сметніцах 
разборкі
За аўтарытэт сярод «калег»;
Вечныя ад голаду пакуты,
А калі наблізіцца зіма,
Дужа дапякае холад люты –
Паратунку ўвогуле няма,
І парой скуголяць па-сабачы,
Скручаныя сцюжай у сувой…
Большае няма для іх удачы,
Чым хоць нейкі дах над галавой.
У мужчыны гэтага таксама
Доля незайздроснаю была.
Пэўна, колісь здарылася драма,
Вынік – ні прапіскі, ні жытла.
Цяжка рады даць такому гору…
Ды жыццё зрабіла дзіўны крэн,
І на беларускую прастору
Уварваўся вецер перамен.
І прынёс ён подых маладосці,
Даў падказку ўсім, куды ісці.
«Можа, памяняецца хоць 
штосьці
І ў маім бязрадасным жыцці?
Трэ жывому думаць пра жывое,
Рана кіравацца да кладоў.
Можа, нейкі дах над галавою
Мецьму я на старасці гадоў…» –
Так падумаў бомж.
Таму з імпэтам
Рушыў за пратэстнаю гурмой.
Бурным быў імпэт спякотным 
летам,
Не астыў халоднаю зімой.
Сам набыў ці людзі падарылі
Яркі бел-чырвона-белы сцяг.
Для бамжа той сцяг – нібыта 
крылы.
З гордасцю насіў яго ў руках.
Пра старога ўжо хадзілі чуткі:
Пратэстуе лепш, чым малады!
І таму не дзіва, што на «суткі»
Выпраўлялі строгія суды.
Трапіў у астрог і ў раз чарговы.
Можа быць, я трошачкі зманю,
Ды яго служакі, што з аховы,
Успрымаюць зараз як радню:
Бомж у сценах гэтага «палаца»
«Сутачны» сустрэне юбілей.
Толькі не збіраецца здавацца,
Дзёрзка бунтавацьме і далей.
Не баіцца ён улады ціску,
Нават спадзяецца, што к зіме,
Можа, пастаянную прапіску
Атрымае ўсё-такі ў турме…
                      ***
Нельга ўвесь народ карміць  
                                 лухтою,
Нельга патапіць яго ў ілжы.
Не ўтрымацца ўладзе, калі тое
Разумеюць нават і бамжы.

Не змог 
– Павер, што я ўспрымаю з болем:
Ты развялася, кажуць,  
                                 з Колем…
– А ці жыла б ты з чалавекам,
Што да цябе – заўжды  
                                са дзекам,
Бязбожна курыць, п’е,  
                              як дзюдзя,
Яшчэ й бярэ цябе за грудзі,
Па тыдні не бывае дома?..
– Я не змагла б з ім жыць, вядома.
Прагнала б тут жа за парог.
– Дык вось і Коля мой не змог…

Спартыўны касцюм
Выпівалі неяк у гурбе.
Азадачыў нас дзяцюк актыўны:
– А чаму купляе для сябе
Братка-беларус касцюм 
                           спартыўны?
Той касцюм купляе ён цяпер
Не таму, што фізкультура  
                                ў модзе, –
Ці ў бальніцу легчы ёсць намер,
Ці гарэлку жлукціць  
                           на прыродзе…

ОСмыСлЕНИЕ

Борис ПАСТЕРНАК, издатель, публицист

Площадь перемен  
в Беларуси огромна

обственно, это сегодня вся страна.
Когда-нибудь будет написан 

роман «Площадь Перемен». Или 
опера. Великие композиторы люби-
ли такие сюжеты – героические и 
трагические.

Спасибо «Фейсбуку», он постоян-
но напоминает, что было год назад. 
И если просто полистать страницы, 
сразу увидишь, что в летописи бело-
русского протеста сами собой ста-
ли возникать длинные сюжеты – с 
энергичной драматургией, яркими 
героями, реальным и очень нагляд-
ным противостоянием добра и зла. 
Эти сюжеты пока словно смота-
ны в клубки, они еще ждут своих 
мастеров – писателей, драматургов, 
режиссеров. А потом, конечно, и 
читателей, и зрителей – сопережива-
ющих, готовых к горячему чувству и 
очистительным слезам.

Я просто напомню цепочку собы-
тий.

Еще во время предвыборной кам-
пании в одном из городских скве-
ров собрали митинг в поддержку 
Лукашенко. Диджеи, которым была 
поручена музыкальная часть меро-
приятия, вместо гимна врубили 
«Перемен!» Виктора Цоя. И вдво-
ем показали со сцены «викторию» – 
жест, ставший к тому времени сим-
волом протеста. Их посадили на 10 
суток.

Но недалеко от этого сквера жил 
художник Роман Бондаренко. И 
диджеи с их «викторией» возник-
ли на стене вентиляционной будки 
во дворе Романа. Власть замазывала 
этот мурал десять раз! Но он всегда 
возрождался. Наконец возле этого 
«черного квадрата» был поставлен 
пост милиции. Прекрасный ком-
ментарий из «Фейсбука»: «Вы толь-
ко вдумайтесь. Картины нет, но она 
есть! И она работает!» По всему 
городу появились сделанные по тра-
фарету десятки «диджеев перемен». 
А двор с замазанным граффити ста-
ли называть не иначе как Площадь 
Перемен и окружили бело-красно-
белыми ленточками, повязанными 
на прутья металлического забора.

Это одно из изобретений про-
теста – создавать бело-красно-белые 
полотнища не из единого куска 
материи, а из множества ленточек. 
Срезание таких флагов – муторная 
работа. Посланные властями «сре-
затели» в массе своей испытывают 
страх и стыд. Ведь из окон смотрят 
на их труд и фиксируют его сотни 
глаз и камер.

На зачистку Площади Перемен 
от ленточек явились отборные силы 
– друзья старшего сына президента. 

Был среди них и глава Федерации 
хоккея Беларуси Дмитрий Басков. 
Визит Баскова в чужой двор сыграл 
свою важную роль – через несколько 
месяцев под напором возмущенной 
общественности из Минска будет 
перенесен чемпионат мира по хок-
кею.

Роман, увидев в своем дворе 
незнакомцев в гражданском, срыва-
ющих ленточки, написал в дворовом 
чате: «Я выхожу». «Неизвестные» 
(назавтра же опознанные по фото и 
видео) его избили и увезли в мили-
цейской машине. На следующий 
день он умер в больнице.

Площадь Перемен превратилась в 
мемориал Романа Бондаренко.

Я там побывал. Найти это место 
не так просто, оно в глубине квар-
тала между улицей Червякова и 
Сморговским трактом. Но мне этот 
район знаком – недалеко Центр 
матери и ребенка, в котором роди-
лись и моя дочь Женя, и ее старшая 
дочь Сашка.

Первое и неожиданное впечат-
ление: довольно тесно – от людей, 
конечно, но и от цветов. Это все-
таки Двор Перемен – площадью он 
стал благодаря масштабности собы-
тий, а не своим размерам. Цветы 
лежали охапками на детской пло-
щадке, стояли в вазах и корзинах. 
Поток людей двигался вокруг вен-
тиляционной будки. У каждой из 
ее стен возник словно отдельный 
мемориал – с портретами Романа, 

флагами, зажженными лампадками, 
плакатами. Красно-белые ленточ-
ки висели повсюду, весь двор был 
окаймлен ими…

А за пределами Площади 
Перемен разворачивалась тем вре-
менем история с медицинской экс-
пертизой, которая устанавливала 
причину смерти Романа Бондаренко. 
Милиция объявила его постра-
давшим в пьяной драке, и эту вер-
сию тут же огласил Лукашенко. Но 
врач Больницы скорой помощи 
Артем Сорокин, к которому в тот 
вечер поступил Бондаренко, опро-
верг ложь: «Ноль промилле в кро-
ви убитого!» Об этом он рассказал 
журналистке TUT.BY Екатерине 
Борисевич. Она опубликовала 
и интервью с Сорокиным, и фото 
справки с результатом анализа.

Артем Сорокин был обвинен в 
«разглашении медицинской тайны» 
(тайна, видимо, и состояла в том, что 
Бондаренко был трезв) и пригово-
рен к двум годам лишения свободы 
с отсрочкой приговора. Екатерину 
Борисевич признали виновной в 
подстрекательстве к разглашению 
врачебной тайны и приговорили к 
шести месяцам колонии.

Мемориал продержался три дня, 
до 15 ноября. Его ликвидация ста-
ла одной из самых жестоких опера-
ций силовиков. И, пожалуй, самой 
истеричной. Для власти нестерпи-
мо болезненно сошлось всё сразу: 
и взрыв народного негодования, и 

причастность к убийству Романа 
Бондаренко близких к президен-
ту людей, и разоблаченная ложь об 
алкоголе в крови Романа, и меж-
дународная кампания по переносу 
чемпионата мира по хоккею.

Утром в воскресенье район был 
оцеплен, городской транспорт оста-
новлен. Под командованием началь-
ника минского ОМОНа мемориал 
был разгромлен, арестованы и изби-
ты сотни людей. Пресс-секретарь 
Белорусской православной церкви 
протоиерей Сергий Лепин написал 
в «Фейсбуке»: «Не пойму, зачем это 
глумление над портретами убиенно-
го, над цветами в его память? Зачем 
это сатанинское попрание лампад 
и иконок…» Через несколько дней 
Лепин был освобожден от должно-
сти.

Когда громили мемориал, из окна 
соседней многоэтажки вели прямой 
репортаж корреспондентки «Белсата» 
Катя Андреева и Даша Чульцова. 
Благодаря им мир и увидел то «сата-
нинское попрание». Корреспонденток 
долго вычисляли, вдоль фасада дома 
летали дроны с камерами, девуш-
ки прятались от них под подокон-
никами… Но в конце концов бойцы 
ОМОНа взломали двери.

Именно стрим Катерины и Дарьи 
был объявлен причиной останов-
ки 13 автобусных, трех троллейбус-
ных и трех трамвайных маршрутов. 
Ущерб «Минсктрансу» оценили в 
11.562 рубля 14 копеек. Журналистки 

вину не признали – сказали, что 
выполняли свою работу. Приговор 
суда: по два года лишения свободы.

Всё это время, еще с 15 сентя-
бря, в тюрьме на улице Володарского 
сидел, дожидаясь суда, Степан 
Латыпов – человек с редкой профес-
сией арбориста, врача деревьев. Он 
был задержан на Площади Перемен 
за два месяца до гибели Романа 
Бондаренко. Когда люди в балакла-
вах явились в очередной раз замазы-
вать мурал с «диджеями перемен», 
он заслонил картину и потребо-
вал от них представиться. Степана 
избили и затащили в микроавтобус 
без номерных знаков. Его квартиру 
вскрыли, изъяли технику, ключи от 
машины, документы и деньги. Глава 
МВД Беларуси обвинил Латыпова 
в том, что он «планировал распы-
лить ядохимикаты с какой-нибудь 
высотки на боевые порядки ОМОНа 
и внутренних войск». В эфире про-
властного ТВ показали емкости с 
какими-то веществами, обнаружен-
ные в квартире. Это были, как потом 
выяснилось, химикаты для борьбы 
с борщевиком. Глупость про распы-
ление ядохимикатов из обвинитель-
ного заключения убрали, оставили 
«действия, грубо нарушающие обще-
ственный порядок» и «сопротивле-
ние милиции».

Оказавшись после восьми меся-
цев заключения в зале суда, Степан 
Латыпов – хромающий, с перевя-
занной рукой и синяками на лице 
– показал залу «викторию» и крик-
нул из клетки: «Отец! После свида-
ния с тобой ко мне пришел ГУБОП. 
Пообещал, что, если я не признаю 
вину, у меня будет пресс-хата, уго-
ловные дела против родных и сосе-
дей. Пресс-хата у меня была – 51 
день. Так что ты готовься».

После чего он вскочил на лав-
ку, чтобы не дотянулись конвоиры, 
и воткнул себе в горло шариковую 
ручку. Окровавленного Латыпова 
увезли без сознания в больницу.

«Пресс-хата» на тюремном жарго-
не – камера, в которой уголовники 
«прессуют» политзаключенных, что-
бы получить от них признание вины 
и показания против других людей.

…История этого минского дво-
ра, героическая и трагическая, еще 
только творится, и до финала далеко. 
Я написал, что Площадь Перемен 
показалась мне тесноватой – но это 
обман зрения, иллюзия. Потому что 
на самом деле площадь перемен в 
стране огромна. Собственно, это 
сегодня вся страна.

Минск.

Вядомы рэжысёр распавёў,  
чаму палюбіў дзвюх баскетбалістак

эжысёр і драматург, мастацкі кіраўнік « вабоднага тэатра» і ала  ал ін днямі сустрэўся з баскетбалісткай а рына  
ны іна , якая да нядаўняга часу была капітанам зборнай Беларусі, але пакінула каманду праз сваю грамадзянскую пазіцыю.

фОтАфАКт

«Я ў сваім жыцці сустракаў шмат 
зорак – кіно, тэатра, спорту, палітыкі, – 
паведаміў Мікалай Халезін. – І з многімі з 
іх усталяваліся добрыя і цёплыя адносіны. 
Але ёсць сферы, у якіх у цябе ёсць куміры, 
але рэдка выпадае магчымасць перасекчы-
ся з імі, і асабліва распавесці ім пра тое, 
чаму, уласна кажучы, яны з’яўляюцца для 
цябе кумірамі.

Адной з такіх сфер быў для мяне баскет-
бол. Не, я не пра маіх любімых Майкла 
Джордана ці Лары Бёрдза, не пра Скоці 
Піпена ці Карыма Абдул-Джабара. Я кажу 
пра тых прадстаўнікоў гэтай гульні, якія 
зрабілі мяне шчаслівым рэальна, без наця-
жак на «ўвесь свет».

Я кажу пра нашых выбітных беларускіх 

баскетбалістак – Кацю Сныціну і Лену 
Леўчанка.

З Ленай мы перасекліся, калі яна стала 
браць удзел у вялікіх палітычных сустрэ-
чах жанчын, якія дапамагае арганізаваць і 
мая Наташа. І гэта стала рэальна выбухам 
у палітычным асяроддзі – сусветная зор-
ка баскетбола стала сумленна і адкрыта 
гаварыць пра палітыку, пра гвалт і дыкта-
туру, не азіраючыся на агентаў і трэнераў. 
А пасля гэтага папросту стала чэмпіёнам 
Грэцыі ў складзе «Панацінаікаса». Лена 
не пакінула ніводнага шанцу беларускай 
дзяржаўнай «шарашцы», якая абвінаваціла 
яе ва ўсіх смяротных грахах.

Ну, а калі пра Кацю – мы сустрэліся 
зусім нядаўна ў адной з краін Балтыі. І я 

магу сказаць, што ўжо праз дзесяць хвілін 
мы былі як старыя сябры. Яе шчырасць 
і адкрытасць сёння для мяне з’яўляюцца 
ўзорам таго, якім павінен быць спартсмен 
ды і любы вядомы чалавек у зносінах з 
іншымі.

Не ведаю, ці можаце вы ўявіць, якое 
задавальненне можна адчуваць ад таго, што 
абодва твае спартыўныя куміры не толькі 
вызнаюць агульныя з табой палітычныя 
погляды, але і ўвогуле бачаць свет таксама, 
як і ты».

«Лена і Каця, я вас люблю! – эмацыйна 
дадае рэжысёр. – І мая жонка мяне не асуд-
жае – яна вас таксама любіць!»

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
На фота: Мікала  алезін  

і Кацярына Сныціна.
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У Посольства Польши  
в Беларуси будет  

свое здание
На таровиленском тракте в Минске 

началось возведение здания для 
Посольства еспублики Польша  

в Беларуси.
Вот как будет выглядеть польский дипло-

матический офис в Минске, неподалеку от 
Комсомольского озера.

Новый  
препарат  

от болезни 
Альцгеймера
Впервые за 18 лет Американское 

управление по контролю качества 
пищевых продуктов США одобри-
ло препарат для лечения болезни 
Альцгеймера.

Лекарство получило коммерче-
ское название Aduhelm. Его разра-
ботала компания Biogen. Препарат 
разрушает амилоидные белки. Они 
повреждают клетки мозга, из-за чего 
у больного возникают проблемы с 
памятью. Таким образом, лекарство 
воздействует не на симптомы, а на 
причины болезни.

Годовой курс лечения будет сто-
ить 56 тысяч долларов. В фармацев-
тической компании заявили, что 
цена обусловлена сложностью раз-
работки и высокой стоимостью кли-
нических испытаний. Препарат был 
сделан из клонированных человече-
ских антител.

Лекарство рекомендуется паци-
ентам в начальной стадии болезни, 
если они моложе 80 лет. Указано, что 
оптимальным будет пожизненный 
прием препарата.

Африканка родила 10 детей сразу и побила мировой рекорд

Байден пригласил 
Зеленского в США

Президент А о Ба д н пригласил украинского коллегу  
лад ра л н ого встретиться с ним в Белом Доме в июле.

Знакаміты Мірон ладзіць акцыі  
каля Еўрапарламента

Палітычны актывіст 99 -х, знакаміты ірон і р і на  амаль штотыдзень ладзіць акцыі ў Бруселі 
каля ўрапарламента.

Ученые Университета Айовы в США 
окончательно раскрыли тайну возникнове-
ния полярного сияния, доказав, что глав-
ную роль играют мощные электромагнит-
ные волны во время геомагнитных бурь. Об 
этом сообщается в статье, опубликованной в 
журнале Nature Communications.

Согласно гипотезе, альвеновские вол-
ны, которые представляют собой электро-
магнитные волны в плазме, распространя-
ющиеся вдоль силовых линий магнитно-
го поля, действуют как ускоритель частиц. 
Электроны в составе солнечного ветра, дви-

жущиеся со скоростью 72 миллиона кило-
метров в час, попадают в магнитное поле 
Земли, ускоряются вдоль силовых линий 
и попадают в верхние слои атмосферы, где 
сталкиваются с молекулами кислорода и 
азота, которые в свою очередь переходят в 
возбужденное состояние и излучают свет.

Эта гипотеза отчасти подтверждается 
данными космических аппаратов, которые 
наблюдали альвеновские волны над поляр-
ными сияниями. Окончательные доказа-
тельства были получены на большом плаз-
менном аппарате (LPD) в Лаборатории 

фундаментальных исследований плазмы 
Калифорнийского университета в Лос-
Анджелесе. С помощью численного моде-
лирования исследователи продемонстри-
ровали, что результаты эксперимента под-
тверждают затухание Ландау, когда энергия 
электромагнитной волны поглощается более 
медленно движущимися электронами.

По словам авторов работы, эксперимент 
является первым прямым доказательством 
того, что альвеновские волны способны 
производить ускоренные электроны, вызы-
вая полярное сияние.

Прадстаўнік Беларускай гандлёва-прамысловай 
палаты ў Аўстраліі падаў у адстаўку,  

бо не хоча быць прадстаўніком Лукашэнкі

Ученые обнаружили условия для жизни  
на близкой к Земле планете

езультаты исследования, проведенного недавно чешскими астрономами, дают основания предполагать, что действующие вулканы 
могут скрываться на морском дне спутника питера – вропы.

вРИКА

По мнению исследователей, 
такие вулканы могут питать глубо-
ководные гидротермальные систе-
мы, среду, богатую химической 
энергией, которую могут использо-
вать потенциальные формы жизни 
Европы, пишет nv.ua.

Ученые сделали вывод, что вну-
тренняя часть спутника Юпитера 
Европы может состоять из желез-
ного ядра, окруженного скалистой 
мантией, которая контактирует с 
океаном под ледяной корой. Новое 
исследование моделирует, как вну-
треннее тепло может подпитывать 
вулканы на морском дне.

«Наши результаты предостав-
ляют дополнительные доказатель-
ства того, что подземный океан 
Европы может быть средой, под-
ходящей для зарождения жизни», 
– говорится в заявлении веду-
щего автора исследования Мари 
Бехунковой из Карлова универ-
ситета в Чешской Республике. 
«Европа – одно из редких планет-
ных тел, которые могли поддер-
живать вулканическую актив-

ность в течение миллиардов лет, 
и, возможно, единственное тело за 
пределами Земли, которое имеет 
большие водоемы и долгоживущий 

источник энергии», – добавила она.
Бехункова и ее коллеги деталь-

но смоделировали, как внутрен-
няя часть Европы растягивается и 

изгибается, когда спутник притяги-
вает мощная гравитация Юпитера. 
Такая деформация генерирует теп-
ло от трения, которое не дает океа-

ну Европы замерзнуть – и, возмож-
но, даже частично плавит верхний 
слой каменистой мантии спут-
ника. Такое таяние могло питать 
вулканы на морском дне на про-
тяжении большей части истории 
Европы, возможно, даже до наших 
дней. Ученые выяснили, что вул-
каническая активность наиболее 
вероятна возле полюсов Европы, 
где внутренние тепловые нагрузки 
наиболее интенсивны.

Примерно через десять лет 
исследователи смогут протести-
ровать и дополнить такое модели-
рование Европы большим коли-
чеством новых данных благода-
ря миссии NASA Europa Clipper. 
Запуск Clipper запланирован на 
2024 год, а его прибытие на орбиту 
вокруг Юпитера – в 2030 году.

Затем зонд совершит около 50 
близких облетов Европы за четы-
ре земных года с целью охарак-
теризовать подповерхностный 
океан спутника, изучить его ледя-
ную оболочку и найти подходящие 
места для приземления.

БУдЬтЕ ЗдОРОвы

Президент Украины поблагодарил Байдена. «Я 
с нетерпением жду этой встречи, чтобы обсудить 
пути расширения стратегического сотрудничества 
между Украиной и США», – написал он.

Изначально в коммюнике офиса Зеленского о раз-
говоре сообщалось, что Байден «акцентировал на 
полной поддержке евроатлантической интеграции 
Украины и важности предоставления украинскому 
государству плана действий относительно членства 
в Альянсе». В Совете нацбезопасности США сообщи-
ли Axios, что украинская сторона допустила неточ-
ность. В новой версии коммюнике говорится, что, 
как заверил Зеленского Байден, «позиция Украины 
обязательно будет учтена при обсуждении страте-
гических вопросов в НАТО».

В опубликованном накануне интервью Axios 
Зеленский напомнил, что Украина уже 13 лет ждет 
вступления в НАТО. План действий по членству в 
Альянсе должен быть подписан как можно скорее, 
считает украинский президент. По его словам, это 
стало бы «прямым сигналом». «Если нас приглашают 
в НАТО, если хотят нашего вступления в альянс, 
тогда зачем смотреть в бинокль в какое-то далекое 
будущее и обсуждать это будущее. Вопрос должен 
быть решен безотлагательно. Сейчас мы в опасно-
сти, сейчас на кону наша независимость, и именно 
сейчас нам нужна помощь», – подчеркнул Зеленский.

Как передает РБК со ссылкой на Reuters, в ходе раз-
говора Байден пообещал Зеленскому, что на встрече с 

Владимиром Путиным 16 июня будет отстаивать 
суверенитет Украины.

В Киеве рассчитывали на контакты с Байденом 
перед женевским саммитом – переговоры лидеров 
Украины и США еще в конце мая анонсировал зам-
главы МИД Украины Евгений Енин.

В интервью Axios Зеленский сказал, что хотел 
бы перед саммитом в Женеве лично поговорить с 
Байденом. Украинский лидер отметил, что, с учетом 
загруженного графика американского президента, 
переговоры могли бы пройти в любой форме, однако 
он считает, что «такие консультации должны про-
ходить лицом к лицу, поскольку многие вещи нельзя 
обсуждать по телефону».

Зеленский выразил разочарование решени-
ем Байдена не вводить санкции против оператора 
«Северного потока – 2», назвав газопровод оружием: 
«Оружие в руках Российской Федерации, и не очень 
понятно, я думаю, и уж точно неожиданно, что 
патроны к этому оружию может подносить такая 
великая страна, как США». Он выразил надежду, что 
американский президент все-таки остановит этот 
проект.

По данным Axios, в администрации Байдена 
передумали приглашать Зеленского в Белый Дом до 
женевского саммита из-за того, что он сменил руко-
водителя «Нафтогаза» – там забеспокоились, что 
украинский президент может отказаться от борьбы 
с коррупцией.

вРИКА

вАРШАвА  мИНСК

Якія людзі прыходзяць 
удзельнічаць ў палітычных пікетах 
падтрымкі беларусаў і супраць 
расійскай агрэсіі, кажа racyja.com 
Зміцер Піменаў:

– Традыцыйна ў акцыях 
салідарнасці з Беларуссю бярэ ўдзел 
не так багата людзей. Але ўсё 
роўна гэтыя людзі паказалі сва-
ёй паслядоўнасцю, стабільнасцю, 
што яны не адмовяцца ад таго, 
каб падтрымліваць Беларусь. 
Практычна 10–20 чалавек цягам 15 
гадоў заўсёды выходзяць на пікеты.

На пікеце заўсёды прысутнічаюць 
здымкі вядомых палітзняволеных, 
такіх як Івашын і Ашурак:

– Я гэтых людзей ведаю перса-
нальна. Я ведаю і Пушкіна, і Івашына. 
Я ведаю ўсіх, партрэты каго ёсць на 
пікетах. Я практычна ведаю гэтых 
людзей персанальна. Я ведаю, што 
гэта людзі, адданыя Беларусі да 

апошняй кроплі сваёй крыві.
Акцыя ў Бруселі ўжо стала тра-

дыцыйнай, але яе ўдзельнікі – гэта 
ў асноўным людзі з так званай ста-

рой плыні эміграцыі. Тыя «невера-
годныя», хто з’ехаў за мінулы год, 
ладзяць акцыі ў іншым месцы і ў 
асноўным у выхадныя дні.

ЧУлІ

8 чэрвеня прадстаўнік 
Беларускай гандлёва-прамысловай 
палаты ў Аўстраліі Уорэн Рэйналдс 
падаў заяву аб адстаўцы на імя 
старшыні БелГПП Уладзіміра 
Улаховіча.

Падставай для свайго рашэн-
ня Уорэн Рэйналдс называе немаг-
чымасць «мірыцца з незаконнымі 
і злачыннымі дзеяннямі рэжы-
му Лукашэнкі». Ён заяўляе, 
што больш не бачыць «магчы-
мым быць прадстаўніком якога-
небудзь афіцыйнага органа ўрада 
Лукашэнкі, ці падтрымліваць яго, 
ці асацыявацца з ім». Копіі гэтага 
ліста ёсць у рэдакцыі belsat.eu.

У 2012–2018 гадах Уорэн 
Рэйналдс быў ганаровым консулам 
Рэспублікі Беларусь у Аўстраліі, а 
з 2011-га – прадстаўніком БелГПП 
на «зялёным кантыненце». Пры 
ім былі адкрыты прадстаўніцтва 
БелАЗа ў штаце Новы Паўднёвы 
Уэльс і дыстрыб’ютарскі цэнтр 
МТЗ у Заходняй Аўстраліі.

Прадстаўнік Народнага 
антыкрызіснага ўпраўлення 
Уладзімір Астапенка звязаўся з 
Рэйналдсам неўзабаве пасля заявы 
і падтрымаў ягонае рашэнне ад імя 
руху беларускіх дэмакратычных 
сіл.

Нагадаем, што амбасадар Літвы 

ў Беларусі Андрус Пулокас буд-
зе вызвалены ад сваёй пасады 5 
жніўня. Паколькі Літва не прызнае 
Аляксандра Лукашэнку законна 
абраным прэзідэнтам, новапрызна-
чаны амбасадар не зможа ўручыць 
яму даверчых грамат.

Славенія 4 ліпеня афіцыйна 
адклікала згоду на працу белару-
скага ганаровага консульства ў 
Любляне пад кіраўніцтвам Янеза 
Шкрабца. Апошні быў ганаровым 
консулам у Славеніі з 2014 года.

А Італія ўжо некалькі месяцаў 
не дае дазволу на прызначэнне 
амбасадарам Беларусі Анатоля 
Глаза.

Раскрыта тайна полярного сияния на Земле
ГдЕ тО вИдАНО

Жительница ЮАР Госиаме Ситхоул 
родила 10 младенцев за один раз и побила 
рекорд Гиннесса.

Рождение десятерых малышей стало 
неожиданным даже для родителей – уль-
тразвуковое исследование ранее показа-
ло восемь детей. Уникальности ситуации 
добавляет и тот факт, что зачатие про-
изошло естественным путем. Как правило, 
такие аномалии имеют место при экстра-
корпоральном оплодотворении.

Многодетной мамой 37-летняя афри-
канка стала 7 июня: на свет появились 

7 мальчиков и 3 девочки. Женщине на 
29-й неделе сделали кесарево сечение, 
чтобы сохранить жизнь всем новорож-
денным.

Ближайшие несколько месяцев малы-
ши проведут в инкубаторе. У детишек уже 
есть два шестилетних брата-близнеца.

Интересно, что и предыдущие дости-
жение принадлежало представительнице 
африканского континента: в Мали женщи-
на в один день стала матерью девяти детей 
– пяти девочек и четырех мальчиков.

(sputnik.by)
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На протяжении 10 месяцев ежедневно 
проходят административные дела против 
граждан, которые выступают с протеста-
ми против фальсификации итогов прези-
дентских выборов и насилия в отношении 
мирных протестующих. Кого-то судят за 
участие в массовых акциях, кого-то – за 
высказывания в интернете в адрес мили-
ционеров, судей и других должностных 
лиц, а порою под суд попадают и просто 
случайные люди, которые оказались не в 
том месте не в то время. Людей привлека-
ют к административной ответственности 
только за то, что они вышли во двор дома, 
в котором живут, и обсуждали происходя-
щие события или просто пили чай вместе с 
соседями. Прокуратура почему-то считает 
это «экстремистской» деятельностью.

К сожалению, у многих нет средств 
для найма профессионального защитни-
ка: чтобы обратиться к адвокату за плат-
ной юридической помощью, надо оплатить 
гонорар от 200 до 500 рублей. Но защи-
щаться как-то надо.

Юристы правозащитного центра 
«Правовая помощь населению», зареги-
стрированного в г.Киеве (Украина), про-
анализировав многие административные 
дела, решили сделать памятку, как подго-
товиться к судебному заседанию.

Повестка в суд
Получив повестку в суд (в ней указы-

ваются наименование суда, дата и время 
заседания), человек должен тщательно под-
готовиться: собрать свои доказательства, 
составить выступление (мы называем это 
правовой позицией).

Первый шаг – ознакомление с материа-
лами дела. С этой целью необходимо забла-
говременно обратиться в суд с заявлением 
на имя судьи, в производстве которого 
находится дело: изложить просьбу о воз-
можности сделать фотокопии материалов 
дела. Во время ознакомления с материала-
ми дела следует обратить пристальное вни-
мание на опись – в ней должны быть точно 
перечислены все материалы, подшитые и 
пронумерованные в деле.

Главный документ обвинения в адми-
нистративном процессе – это протокол 
об административном правонарушении, 
в котором должны содержаться данные, 
указанные в ст.11.24 Процессуально-
исполнительного кодекса Республики 
Беларусь об административных право-
нарушениях (ПИКоАП РБ): дата и место 
составления, должность, ФИО лица, 
составившего протокол; сведения о лице, 
в отношении которого ведется суд; вре-
мя, место и обстоятельства совершения 
административного правонарушения, 
ФИО, адреса потерпевших и свидетелей; 
отметка о разъяснении прав и обязан-
ностей привлекаемого к ответственности 
и другие сведения. Протокол подписыва-
ется лицом, его составившим, и тем, кто 
привлекается к административной ответ-
ственности.

Второй важный документ при ознаком-
лении с делом – это объяснения свидете-
лей. Как правило, свидетелями выступают 
два сотрудника милиции, на основании 
их объяснений суд привлекает граждан к 
ответственности.

Третий немаловажный документ в деле 
– протокол административного задержа-
ния: в нем указывается время, место и 
основания для задержания человека.

Также в материалах дела могут быть 
рапорт, характеризующий материал, запро-
сы и другие процессуальные документы.

Советуем обратить особое внимание на 
возможные противоречия в документах – 
они могут опровергать выставленное вам 
обвинение – и сделать пометки.

Если материалы дела имеют неправиль-
ности в оформлении, отсутствуют первич-
ные объяснения, привлекаемое лицо не 
уведомлено о суде, можно обратиться к 
судье с ходатайством о возврате материа-
лов дела, согласно ст.11.4 ПИКоАП РБ.

Правовая позиция  
привлекаемого лица

После изучения материалов админи-
стративного дела советуем подготовить 
для выступления в суде свою правовую 
позицию: изложить фактические обстоя-
тельства дела (как было на самом деле) 
и доказательства, опровергающие фак-
ты, представленные органами, ведущими 
административный процесс.

Данный документ советуем оформить 
письменно, заявить как ходатайство в 
порядке, предусмотренном ст.4.1 ПИКоАП 
РБ, и приобщить к материалам дела.

До суда рекомендуем подготовить хода-
тайство об обязательном вызове в суд и 
допросе свидетелей обвинения, а также 
должностного лица, составившего про-
токол об административном правонару-
шении. Это важно для объективного и 
всестороннего рассмотрения дела по суще-
ству, поскольку необходимо учитывать 
как обличающие, так и оправдывающие 
доказательства. Также заявите свидетелей 
защиты, указав полностью ФИО, место 
жительства и телефон, и при возможности 
обеспечьте их явку.

К началу суда следует подготовить 
характеризующий вас материал: справки с 
места работы, справки о состоянии здоро-
вья, наличии несовершеннолетних детей и 
другие документы.

Если вы не владеете юридическими зна-
ниями и ваше материальное положение не 
позволяет заключить соглашение с адво-
катом, вы можете ходатайствовать перед 
судом (желательно до начала суда) о предо-
ставлении вам защитника за счет бюджет-
ных средств.

Ходатайства – это важные 
доказательства защиты

Процессом руководит судья. Он же 
докладывает материалы дела. После чего 
идет исследование доказательств (опрос 
привлекаемого лица, потерпевших, свиде-
телей) и изучаются материалы дела.

Гражданину разъясняются права, пред-
усмотренные ст.4.1 ПИКоАП РБ. После 
этого судья спрашивает, есть ли какие-то 
ходатайства. На этой стадии следует заяв-
лять все ходатайства.

Ходатайства рассматриваются сразу же 
после заявления привлекаемого лица об 
их подаче (ст.11.4 ПИКоАП РБ). Поскольку 
на административном процессе совеща-
тельной комнаты не предусмотрено, судья 
рассматривает ходатайства на месте в при-

сутствии участников процесса.
Часто, если судья испытывает затруд-

нения при вынесении решения по пово-
ду ходатайств, он объявляет перерыв, 
что вызывает сомнения в объективности 
судебного процесса.

Повторим: ходатайства лучше подавать 
в письменном виде.

В процессе суда можно вести аудиоза-
пись, это не запрещено законом.

Отвод судье в случае 
односторонности процесса

Если возникают сомнения в объектив-
ности рассмотрения дела судьей (он не 
приобщает ходатайства, не дает выступать, 
проявляет симпатии к свидетелям обви-
нения), тогда есть основания в порядке, 
предусмотренном ч.1 ст.5.1 ПИКоАП РБ, 
заявить ему отвод.

В заявлении об отводе судьи указыва-
ются основания, по которым вы ему не 
доверяете. Судья рассматривает это хода-
тайство на месте, не объявляя перерыва.

Если, судья не удовлетворил ваше хода-
тайство, надо продолжать участвовать в 
процессе.

Объяснения правонарушителя
В соответствии со ст.6.4 ПИКоАП РБ 

вам должны предоставить возможность 
дать объяснения по административно-
му протоколу, на основании которого вас 
обвиняют в правонарушении. Советуем на 
этой стадии суда максимально полно изло-
жить все обстоятельства дела, поскольку 
потом такой возможности может не пред-
ставиться.

В конце своего выступления просите 
суд о прекращении административного 
дела или, в зависимости от обстоятельств, 
о прекращении дела в связи с малозначи-
тельностью правонарушения.

Обвинения строятся на 
показаниях свидетелей

При допросе свидетелей судья задает 
вопросы сам и предоставляет вам право 
делать это. Советуем заранее подготовить 
вопросы к свидетелям, поэтому важно 
ознакомиться с их пояснениями до суда.

Если в ходе разбирательства станет 
очевидно, что показания свидетелей раз-
нятся, то можете просить суд, чтобы сви-
детель не покидал зал судебного заседа-
ния, мотивируя это тем, что к нему будут 
еще дополнительные вопросы после 

допросов других свидетелей по делу.
Даже если свидетель был опрошен, то 

привлекаемое к ответственности лицо 
может, обратившись к судье, ходатайство-
вать о дополнительном допросе.

Решение суда выдается сразу же 
после его оглашения

После допросов правонарушителя и 
свидетелей суд исследует материалы дела. 
В соответствии со ст.12.12 ПИКоАП РБ 
постановление по делу об административ-
ном правонарушении объявляется немед-
ленно по окончании рассмотрения дела.

По заявлению привлекаемого к ответ-
ственности лица судья вручает копию 
решения суда.

Если в постановлении отсутству-
ет мотивировочная часть, то гражданин 
может подать заявление в течение 10 дней 
с момента оглашения решения суда.

После вынесения судебного постановле-
ния по делу необходимо написать заявле-
ние на ознакомление с протоколом судеб-
ного заседания.

Судья в соответствии со ст.12.9 ПИКоАП 
РБ обязан в течение не более трех суток 
со дня рассмотрения дела подготовить и 
подписать протокол. Потом судья обязан 
предоставить возможность ознакомиться с 
ним и принести свои замечания.

Участники административного процесса 
вправе представить свои замечания в отно-
шении полноты и правильности составле-
ния протокола судебного заседания в тече-
ние 3 суток после его подписания.

Замечания оформляются в виде заяв-
ления. Судья рассматривает его в тече-
ние 3 дней и выносит мотивированное 
постановление о принятии или отклоне-
нии замечаний. Заявление и постановле-
ние приобщаются к протоколу судебного 
заседания.

Не пропустить срок обжалования
Обращаем внимание: срок обжалова-

ния постановления суда, которое не всту-
пило в законную силу, – 10 суток со дня 
объявления, а если лицо не присутствова-
ло на суде, то со дня полученияим копии. 
При этом если по заявлению граждани-
на составлялась мотивировочная часть, 
то срок исчисляется с момента получения 
этого документа.

В случае пропуска срока по каким-
то уважительным причинам в соот-
ветствии со ст.13.6 ПИКоАП РБ лицо 
может ходатайствовать перед судом о 

восстановлении пропущенного срока.
В случае несогласия с постановлени-

ем суда, вступившим в законную силу, 
законом предусмотрено его обжалова-
ние в вышестоящий суд (ст.13.3 ПИКоАП 
РБ). Жалоба подается через суд, вынес-
ший постановление. При этом необходи-
мо оплатить госпошлину. К примеру, если 
штраф от 10 до 100 базовых величин, то 
госпошлина составит 2 базовые величины.

При этом можно обратиться в суд с 
заявлением об освобождении от госпош-
лины в связи с тяжелым материальным 
положением. При отказе такое заявления 
можно обжаловать председателю вышесто-
ящего суда (пример: если отказал судья 
Мингорсуда, то жалоба падется на имя 
председателя Мингорсуда).

Вы будете уведомлены о рассмотрении 
вашей жалобы в вышестоящем суде. Как 
правило, вам сообщат, что явка не обяза-
тельна. Советуем присутствовать на суде и 
отстаивать свою позицию.

Лицо, в отношении которого вынесено 
постановление, будет предоставлена воз-
можность выступить по существу жалобы, 
при этом оно может представлять допол-
нительные материалы в обоснование своих 
требований (ст.13.9 ПИКоАП РБ).

Копия решения по жалобе на поста-
новление по делу об административном 
правонарушении в течение 3 суток высы-
лается лицу, в отношении которого оно 
вынесено. С этого момента решение рай-
онного суда вступает в законную силу и 
подлежит исполнению.

Согласно ст.17.2 ПИКоАП РБ, штраф дол-
жен быть уплачен правонарушителем не 
позднее чем через один месяц со дня всту-
пления в законную силу постановления о 
наложении административного взыскания.

Если гражданин в срок не уплатит 
штраф, то суд выносит представление о 
принудительном исполнении и направляет 
его в отдел принудительного исполнения 
(ОПИ). Решение суда о наложении штрафа 
не может быть исполнено, если в течение 3 
месяцев со дня его вступления в законную 
силу представление о принудительном 
исполнении не было направлено в ОПИ.

Законодатель предусмотрел 
ответственность и для судьи
Гражданин имеет право на возмещение 

вреда в случае признания действий и реше-
ний суда незаконными. Порядок возме-
щения установлен главой 15 ПИКоАП РБ 
«Возмещение вреда, причиненного физи-
ческому или юридическому лицу незакон-
ными действиями суда, органа, ведущего 
административный процесс».

Также следует знать, что при вынесении 
судьей заведомо неправосудного решения 
или иного судебного акта он может быть 
привлечен к уголовной ответственности в 
соответствии со ст.392 УК РБ. Установлена 
уголовная ответственность до 3 лет лише-
ния свободы, а если действия судьи 
повлекли тяжкие последствия – до 10 лет 
лишения свободы.

Мотивы и цели при совершении данно-
го преступления для его квалификации не 
имеют значения. С субъективной сторо-
ны это преступление характеризуется как 
умышленная вина в виде прямого умысла, 
то есть понимания, что выносится заведо-
мо неправосудное решение, с существен-
ным нарушением требований процессу-
ального, материального права и без все-
стороннего исследования материалов дела 
(искусственно созданным односторонним 
и необъективным исследованием).

Потерпевшими в этом случае выступают 
граждане, чьи права и законные интересы 
нарушены таким судебным решением.

Р.S. Поскольку в ПИКоАП РБ время от 
времени вносятся изменения, рекомендуем 
проверять ссылки, которые указаны в 
статье.

Олег ВОЛЧЕК, правовед, руководитель 
Правоза итного центра Правовая 

помо ь населени  (г.Киев, краина).

Как подготовиться  
к судебному заседанию

Илл стративное фото.
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Всемирный банк дал  
прогноз развития мировой 

экономики в 2021 году
В 2 2  году Всемирный банк (ВБ) ожидает роста мировой 

экономики на 5,6 , говорится в докладе «Перспективы мировой 
экономики» за июнь 2 2  года.

Александр Баранчук  
открыл грибной сезон

акие вот красавцы-подберезовики попались на днях жителю Кобринского 
района во время обхода грибных мест.

Какими общественными работами 
будут наказывать  

за нарушения статей КоАП

ПРОГНОЗ

 Лучший результат, по прогнозу 
Всемирного банка, в 2021 году покажет 
Китай, чья экономика вырастет на 8,5%. 
На втором месте Индия с 8,3%, на третьем 
– США с 6,8%, на четвертом – Аргентина 
с 6,4%, пятое место разделят Турция и 
Мексика – обе по 5%, пишет РБК.

Рост американской экономики на 6,8% 
будет обусловлен действием крупномас-
штабных мер бюджетно-финансовой под-
держки и ослаблением связанных с панде-
мией ограничений. Внушительный подъем в 
Китае отразит удовлетворение отложенного 
спроса.

Многие страны с формирующимся рын-
ком и развивающиеся страны продолжают 
испытывать трудности, пытаясь справиться 

с пандемией COVID-19 и ее последствиями, 
отмечает ВБ. По его оценке, примерно две 
трети таких стран не сумеют компенсиро-
вать снижение дохода на душу населения к 
2022 году.

«Несмотря на обнадеживающие при-
знаки восстановления мировой эконо-
мики, пандемия продолжает усугублять 
бедность и неравенство среди населения 
развивающихся стран по всему миру, – 
приводятся в докладе слова президента 
ВБ Дэвида Малпасса. – Налицо насущная 
необходимость принятия скоординирован-
ных в мировом масштабе мер по ускорению 
распределения вакцин и смягчению долго-
вого бремени, особенно в странах с низким 
уровнем дохода».

– Што такое шлюб?
– Гэта калі жанчына бярэ на выхаванне дарослага хлопчыка, з якім мама ўжо не 

спраўляецца.


– Святланка, ты ніколі не просіла прабачэння.
– Васілёк, я ніколі не вінаватая.


– Доктар, у маёй жонка знік голас, што рабіць?
– Паспрабуйце сёння вярнуцца дадому ў 3 гадзіны ночы і п’яны.


– Эдзік, ты што, звар’яцеў? Даць 100 долараў чаявых гардэробшчыцы!
– Так, зашмат, вядома, але ж ты паглядзі, якое яна выдала футра!

УСмІХНІ ЕСЯ

К СвЕдЕНИ

С изменением КоАП в Беларуси поя-
вился новый вид «административки» 
– общественные работы. Теперь пра-
вительство постановлением определи-
ло, какими они могут быть. Документ 
опубликован на Национальном право-
вом интернет-портале.

Согласно постановлению, взыска-
ние в виде общественных работ может 
налагаться судом на срок от восьми 

до 60 часов при согласии нарушителя. 
Общественные работы выполняются в 
свободное от основной работы время, 
службы или же учебы, не более четырех 
часов в день.

Нельзя наказывать общественными 
работами пенсионеров, людей младше 
18 лет, беременных, лиц, находящихся 
в отпуске по уходу за ребенком, инва-
лидов I и II групп, иностранцев и лиц 

без гражданства.
В перечень официально одобренных 

общественных Совмином работ вклю-
чены:

– уход за местами захоронений;
– благоустройство, озеленение и 

очистка территорий;
– восстановление историко-архитек-

турных памятников, комплексов, запо-
ведных зон;

– посадка и прополка саженцев;
– санитарная очистка леса;
– восстановление лесов после пожа-

ров (обрезка, обрубка);
– санитарная очистка придомовых 

территорий и контейнерных площадок 
от мусора и бытовых отходов;

– уборка помещений, лестничных 
площадок жилых домов, организаций;

– ремонт пешеходных дорожек и 
дорожных покрытий, покраска/побелка 
бордюров;

– сбор вторсырья, сортировка и ути-
лизация бытовых отходов;

– земляные работы;
– изготовление и установка снего-

задерживающих щитов, а также их 
ремонт;

– погрузочно-разгрузочные работы;
– возделывание и уборка овощей, 

плодов, техкультур;
– заготовка, переработка и хранение 

сельхозпродукции;
– работы в тепличных и садово-ого-

родных хозяйствах;
– соцуслуги для населения (помощь 

в обработке огородов, уборке урожая, 
заготовке дров и прочее).

НУ І НУ

Дрэвы паміралі стоячы

Выраз «закатаць у асфальт» у сён-
няшняй Беларусі часцей успрымаецца 
ў пераносным сэнсе і азначае жорсткія 
рэпрэсіі. А вось у райцэнтры Лёзна 
Віцебскай вобласці дарожная служ-
ба вырашыла нагадаць жыхарам пра 
літаральны сэнс папулярнага выслоўя 
і – закатала ў асфальт прыдарожныя 

дрэвы на вуліцы Леніна. Ці то адпавед-
ныя бардзюры закончыліся на складзе, 
ці то камунгасаўскія касцы папрасілі 
паменшыць газонную плошчу, але 
лёзненскае ДРБУ-107 сапраўды заліла 
дрэвы гарачым асфальтам і адпа-
ведна ўтрамбавала. Чым парушыла 
міністэрскія інструкцыі, паводле якіх 

вакол камля павінна быць мінімальная 
адлегласць 1 метр. Схаваць карня-
вую сістэму пад асфальтам азначае 
асудзіць дрэвы на немінучае засыхан-
не. Помніце, быў такі савецкі фільм 
«Дрэвы паміралі стоячы»? Вось і 
лёзненскія дарожнікі прыгаварылі 
іх да гібелі. Не думаючы, што потым 
запатрабуецца новае азеляненне, а гэта 
– бюджэтныя выдаткі, пагаршэнне 
экалагічнай сітуацыі.

Мы паспрабавалі звязацца з дырэк-
тарам ДРБУ-107 Леанідам Снаравым, 
каб ён пракаментаваў марнатраўства 
і шкодніцтва сваіх падначаленых. 
Пачуўшы, якое выданне цікавіцца зда-
рэннем у Лёзне, сакратарка параіла 
пісаць пісьмовы запыт і паклала 
слухаўку. У «Народнай Волі» пра-
цуюць людзі неганарлівыя – мы 
патэлефанавалі яшчэ раз і нагадалі 
невядомай нам дзяржслужачай пра яе 
абавязкі перад СМІ. Урэшце пачулі, 
што дырэктар на аб’екце, бо справа 
атрымала значны розгалас, і рабочыя 
ўжо выразаюць кругі ў асфальце – 
вызваляюць дрэвы з палону.

Застаецца пытанне: за чый кошт 
гэта робіцца? Няўжо з уласнай кішэні 
Леаніда Снарава?

Антон А ОРСКІ.

Сельские Советы должны быть 
хозяевами на своей территории

мНЕНИЕ

Недавно мне, можно сказать, беспо-
мощному пенсионеру, пришлось обратить-
ся в местный сельский Совет по вопро-
сам приобретения дров, их распилки, 
а также ремонта в доме печки для обо-
грева. Ответ был такой: у нас нет ком-
мунальной службы по оказанию помощи 
людям.

Считаю это большим недостатком 
местной власти. Таким вот образом про-
исходит ее отчуждение от потребностей 

граждан. Коммунальные службы долж-
ны быть при каждом сельском Совете, 
это способствовало бы пополнению бюд-
жета.

Сейчас специальная комиссия рабо-
тает над проектом новой Конституции. 
Будут ли расширены права местных 
Советов? И вообще, они нуждаются в 
коренной перестройке. Нужно наде-
лить их экономической, финансовой 
и исполнительной властью. Следует 

принять закон «Об общих началах 
местного самоуправления и местного 
хозяйства».

Что и говорить, в деревне очень 
много проблем. Необходимо проду-
манное законодательство о собствен-
ности на землю, на ее аренду, до сих 
пор не решены многие экологические 
вопросы.

Александр АРЕНОК.
д.Сырод Калинковичского района.
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ПА ЗА ГУлЬН

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРыжАвАНКА

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
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публіцыст. 33.Тое, што набыта.
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«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
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(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
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Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
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ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
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Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
сть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі М  гадалі  ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ІКАвА

ПОлЕЗНО ЗНАтЬ ГРОмКОЕ дЕлО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги из яли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

У легенды белорусского балета  
 Людмилы Бржозовской юбилей…

В Большом театре Беларуси выдающаяся белорусская балерина юдмила Бржозовская уже несколько дней принимает поздравления по случаю своего 5-летия.
Перелистаем домашний альбом народной артистки Беларуси – а это звание она получила довольно рано, в 29 лет, – и расскажем, что стоит за снимками.

Сёння стартуе чэмпіянат Еўропы па футболе
 чэрвеня пачынаецца турнір, якога з нецярпенням чакаюць мільёны балельшчыкаў.

ГОл

Праз пандэмію ўпершыню ў гісторыі 
Еўра пройдзе не ў адной і нават не ў 
дзвюх краінах – чэмпіянат адбудзецца ў 
11 гарадах 10 краін.

Такая складаная схема правядзення 
турніру ўжо ў першым матчы 11 чэрве-
ня, які і стане адкрыццём першынства, 
прывядзе да камічнай сітуацыі – зборная 
Турцыі, якая будзе намінальным гаспа-
даром поля, прыме каманду Італіі… на 
стадыёне ў Рыме. Паводле ацэнак прэ-
сы, на арэне чакаецца каля 30 тысяч 
балельшчыкаў, і большасць з іх, натураль-
на, будуць падтрымліваць «гасцей» матча.

Дарэчы, нават усе меры бяспекі не 

гарантуюць таго, што зборныя па ходзе 
турніру не будуць губляць ігракоў праз 
каранавірус. Напрыклад, за некалькі 
дзён да пачатку чэмпіянату стала вядо-
ма, што абаронца зборнай Іспаніі Дыега 
Льярэнтэ і капітан каманды Серхіа 
Бускетс атрымалі станоўчы вынік тэста 
на COVID-19. Такое ж няшчасце напатка-
ла і паўбаронцу зборнай Швецыі Дзяяна 
Кулушэўскага.

У бальніцах Санкт-Пецярбурга (гэты 
горад прыме шэсць матчаў групавой 
стадыі чэмпіянату) наогул заканчваюцца 
месцы для хворых на COVID-19. За пару 
дзён да старту першынства ў стацыяна-

Група А
Турцыя, Італія, Уэльс, Швейцарыя
11 чэрвеня. Турцыя – Італія (22.00, Рым).
12 чэрвеня. Уэльс – Швейцарыя (16.00, Баку).
16 чэрвеня. Турцыя – Уэльс (19.00, Баку).
16 чэрвеня. Італія – Швейцарыя (22.00, Рым).
20 чэрвеня. Італія – Уэльс (19.00, Рым).
20 чэрвеня. Швейцарыя – Турцыя (19.00, Баку).

Група B
Данія, Фінляндыя, Бельгія, Расія
12 чэрвеня. Данія – Фінляндыя (19.00, Капенгаген).
12 чэрвеня. Бельгія – Расія (22.00, Санкт-Пецярбург).
16 чэрвеня. Фінляндыя – Расія (16.00, Санкт-Пецярбург).
17 чэрвеня. Данія – Бельгія (19.00, Капенгаген).
21 чэрвеня. Расія – Данія (22.00, Капенгаген).
21 чэрвеня. Фінляндыя – Бельгія (22.00, Санкт-Пецярбург).

Група C
Нідэрланды, Украіна, Аўстрыя, Паўночная Македонія
13 чэрвеня. Аўстрыя – Паўночная Македонія (19.00, Бухарэст).
13 чэрвеня. Нідэрланды – Украіна (22.00, Амстэрдам).
17 чэрвеня. Украіна – Паўночная Македонія (16.00, Бухарэст).
17 чэрвеня. Нідэрланды – Аўстрыя (22.00, Амстэрдам).
21 чэрвеня. Паўночная Македонія – Нідэрланды (19.00, Амстэрдам).
21 чэрвеня. Украіна – Аўстрыя (19.00, Бухарэст).

Група D
Англія, Харватыя, Шатландыя, Чэхія
13 чэрвеня. Англія – Харватыя (16.00, Лондан).
14 чэрвеня. Шатландыя – Чэхія (16.00, Глазга).
18 чэрвеня. Харватыя – Чэхія (19.00, Глазга).
18 чэрвеня. Англія – Шатландыя (22.00, Лондан).
22 чэрвеня. Чэхія – Англія (22.00, Лондан).
22 чэрвеня. Харватыя – Шатландыя (22.00, Глазга).

Група E
Іспанія, Швецыя, Польшча, Славакія
14 чэрвеня. Польшча – Славакія (19.00, Санкт-Пецярбург).
14 чэрвеня. Іспанія – Швецыя (22.00, Севілья).
18 чэрвеня. Швецыя – Славакія (16.00, Санкт-Пецярбург).
19 чэрвеня. Іспанія – Польшча (22.00, Севілья).
23 чэрвеня. Славакія – Іспанія (19.00, Севілья).
23 чэрвеня. Швецыя – Польшча (19.00, Санкт-Пецярбург).

Група F
Венгрыя, Партугалія, Францыя, Германія
15 чэрвеня. Венгрыя – Партугалія (19.00, Будапешт).
15 чэрвеня. Францыя – Германія (22.00, Мюнхен).
19 чэрвеня. Венгрыя – Францыя (16.00, Будапешт).
19 чэрвеня. Партугалія – Германія (19.00, Мюнхен).
23 чэрвеня. Германія – Венгрыя (22.00, Мюнхен).
23 чэрвеня. Партугалія – Францыя (22.00, Будапешт).
Матчы 1/8 фіналу адбудуцца 26–29 чэрвеня, чвэрцьфіналы – 2–3 ліпеня.
Паўфіналы (6 і 7 ліпеня) і фінал (11 ліпеня) пройдуць у Лондане.

РАСКлАд мАтЧАЎ

рах былі свабодныя 8 працэнтаў месцаў.
Але не толькі пандэмія дадае адметнасці 

сёлетняму футбольнаму першынству. 
Напярэдадні грымнуў скандал, калі стала 
вядома, у якой форме будзе выступаць збор-
ная Украіны. На форме змешчаны контур 
карты Украіны з Крымам. Акрамя таго, на 

амуніцыю нанесены лозунг «Слава Украіне! 
Героям слава!».

Пасля гэтага адразу прыйшлі ў даволі 
ўзбуджаны стан расійскія прапагандысты і 
палітыкі, але УЕФА іх хуценька паставіла 
на месца, заявіўшы, што «форма зборнай 
Украіны (і ўсіх іншых каманд) на чэмпіянаце 

Еўропы ўзгоднена ў адпаведнасці з Правіламі 
экіпіроўкі і не парушае рэгламенту».

Зрэшты, усё гэта пазафутбольныя страсці. 
Спадзяюся, што на футбольных палях спрэчкі 
будуць адбывацца выключна ў спартыўных межах і 
нас чакае месяц незабыўнага футбола. Паехалі!..

Алесь СІВЫ.

ПОЗдРАвлЯЕм

Людмилу Бржозовскую нередко называют совет-
ской Одри Хепбёрн: огромные широко распахнутые 
глаза оленя, аристократичный овал лица и высокие 
скулы…

В семье Бржозовских – а это сугубо минская 
семья, с корнями в нашем городе – восточный коло-
рит облика балерины объясняют легендой-былью. 
В позапрошлом веке в семью польских шляхти-
чей волей случая попал парнишка из Индии Дум 
Харджем. Его воспитали как ровню. Харджем женил-
ся на дочери своего покровителя. В этом браке роди-
лась девочка – Стефания Харджемская, которая впо-
следствии вышла замуж за обедневшего дворянина 
Франца Бржозовского. К слову, Франц участвовал 
в качестве краснодеревщика в создании внутрен-
него деревянного убранства строившегося костела, 
который сегодня мы называем Красным. В 1912 году 
у пары родился сын Генрих – будущий художник и 
отец Л.Бржозовской.

На следующем снимке член Союза художни-
ков СССР Генрих Бржозовский запечатлен вме-
сте с дочерями Людмилой (слева) и Натальей. 
Л.Бржозовская знаменита, а вот про Наталью зна-
ют мало. У нее два высших образования (иняз 
и институт культуры), одно время она занима-
лась вопросами культуры в администрации 
Первомайского района Минска, организовы-
вала районные праздники. Мужем Натальи был 
кинорежиссер Леонид Нечаев. Последнее время 
Наталья живет в США.

Жаль, что на снимке нет жены Г.Бржозовского – 
матери дочерей – Татьяны Савич (Бржозовской). Она 
работала стоматологом в поликлинике МВД, а затем в 
поликлинике Академии наук. В детстве Т.Савич мечта-
ла стать балериной и, как это нередко случается, свою 
мечту осуществила в старшей дочери. Впрочем, здесь 
их желания совпали.

В Театр оперы и балета БССР Л.Бржозовская 
была принята сразу после окончания Минского 
хореографического училища в 1966 году. Так 
что кроме 75-летия со дня рождения в эти дни 
Людмила Генриховна отмечает еще одну красивую 
дату – 55 лет в профессии. Первая роль – Сольвейг 
в балете «Пер Гюнт». Для этой роли шатенка 
Бржозовская смело перекрасилась в блондинку. 
Но на снимке запечатлена ее другая, более позд-
няя, работа – ведущая партия в балете «Фестиваль 
цветов в Чинзано». Главным балетмейстером тог-
да был Отар Дадишкилиани. Он сразу увидел в 
Бржозовской, когда она вылетала из кулис, и этот 
«пушечный» прыжок, и эту необычную «огненную 
лаву» – страсть и нежность…

Как танцевала Бржозовская, узнаем из газеты 
Helsingin Sanomat, освещавшей гастроли белорусов в 
Финляндии, на которых, в частности, было показа-
но наше «Лебединое озеро». Цитата: «Мы видели в 
образе Одетты-Одиллии всемирно известных Майю 
Плисецкую, Марго Фонтейн. Так что поклонники бале-
та у нас немного избалованы. Никто не предполагал, 
что новая девушка-лебедь вызовет такое восхищение. 
Выступление минской балерины Людмилы Бржозовской 
было захватывающим на протяжении всего спектакля 
и вызвало гром оваций. Одухотворенное лицо, бело-
мраморный лоб, большие чарующие глаза, руки-волны, 
длинные изящные ноги…»

Это сцена из балета «Жизель», где Л.Бржозовская 
танцевала со вторым мужем – Юрием Трояном, ныне 
народным артистом Беларуси, главным балетмейсте-
ром белорусского Большого. Первый раз балерина 
вышла замуж за минского журналиста. Брак продлил-
ся три года. Расстались потому, что Людмила влюби-
лась в партнера по сцене – танцовщика Ю.Трояна.

Дуэт Бржозовская–Троян сложился на спектакле 
«Ромео и Джульетта» в 1970 году (дуэт на следующем 
фото). Артисты вжились в свои роли и… полюбили 
по-настоящему. Многие зрители ходили в театр, чтобы 
только увидеть эту прекрасную пару. В любви родился 
сын Александр, причем родила его Л.Бржозовская в 39 
лет. Брак с Трояном, который начался как служебный 
роман, увы, тоже в далеком прошлом.

Бржозовская – балерина, которая совпала с гени-
ем. Хореограф из Ленинграда Валентин Елизарьев 
возглавил белорусскую балетную труппу в 1973-м. 
Первая постановка была сделана им на Бржозовскую 
– то была несравненная Кармен. Все главные партии 
в своих постановках Елизарьев без колебаний отдавал 
Бржозовской. «Она удивительно тонко передавала 
мой хореографический текст, дополняя образ своим 
пониманием смыслов, вкладывая в роль свою индиви-
дуальность», – говорит В.Елизарьев, художественный 
руководитель Большого театра Беларуси.

Балерина вышла на пенсию спустя несколько лет 
после рождения сына. К этому моменту она окончила 
институт культуры. Как дипломированный специалист, 

Людмила Генриховна работала в хореографическом учи-
лище, затем преподавала в театральном институте. И все 
же в 1997-м вернулась на родную сцену балетным педа-
гогом-репетитором. Л.Бржозовская продолжает работать 
в Большом театре Беларуси и очень гордится тем, что 
может назвать своими ученицами таких балерин, как 
Ольга Гайко и Ирина Еромкина. Обе они стали народ-
ными артистками Беларуси. Бржозовская развивала 
также индивидуальность Марины Вежновец, Людмилы 
Кудрявцевой, Яны Штангей, Перваны Мырадовой…

Маленькая женщина в косынке, надвинутой на гла-
за, чтобы ничто, ни единый волос не мешало работе, – 
такой ее видят минчане, когда Л.Бржозовская спешит 
в театр или возвращается из него домой. Незаметное 
величие. Скромный божий дар. Почти инопланетянка. 
Одним словом, Бржозовская.

(minsknews.by)




